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Poctu hejtmana obdrželo osm osobností kraje, 
včetně harrachovského Ludvíka Šablatury 
ROZHOVOR
Lucie Kobosová: Celou naši 
rodinu pěstounství spojuje

Harrachovský vánoční 
strom byl rozsvícen 
pod dohledem Krakonoše



Poctu hejtmana obdrželo osm osobností kraje, 
včetně harrachovského Ludvíka Šablatury 
Osm osobností dostalo u příležitosti výročí Dne vzniku samo-
statného československého státu od hejtmana Libereckého kraje 
Martina Půty významné ocenění. To se uděluje mimořádným 
lidem, kteří se zasloužili o vynikající jméno Libereckého kraje 
doma i v zahraničí. Poctu hejtmana si v pondělí 29. října v Ob-
lastní galerii Liberec převzali prof. RNDr. David Lukáš, CSc., 
Mgr. Alena Brádlová, Mgr. Roman Karpaš, harrachovský Ing. 
Ludvík Šablatura, Václav Toužimský, Ladislav Smejkal a Marce-
la Machotková. In memoriam byl oceněn Karl Kostka. Cenu za 
něj převzala Susanne Keller-Giger. 
Letos nominovala veřejnost na udělení Pocty hejtmana celkem 24 
kandidátů, finálních osm osobností vybrala odborná porota. Pocty 
hejtmana se udělují od roku 2006.
Zde si můžete o jednotlivých oceněných osobnostech přečíst základ-
ní informace. Samozřejmě nejvíce prostoru jsme věnovali harra-
chovskému Ludvíku Šablaturovi, kterému tímto ještě dodatečně 
gratulujeme k jistě zaslouženému ocenění. 

Karl Kostka (in memoriam)
*5. 5. 1870, Mimoň, † 23. 7. 1957, Praha
Pocta hejtmana udělena za celoživotní přínos v oblasti politiky 
a hospodářství  
•	 Senátor a poslední demokratický německý starosta Liberce.
•	 Předseda Německé demokratické svobodomyslné strany.
•	 První tajemník liberecké Obchodní a živnostenské komory. 
•	 Podporoval spolupráci Čechů a Němců. 

Mgr. Alena Brádlová
*26. 2. 1944, Semily
Pocta hejtmana udělena za celoživotní přínos v oblasti hudby a vý-
chovy mládeže
•	 Zakladatelka a sbormistryně Dětského pěveckého sboru Jizerka.
•	 Jizerka je světově uznávaný pěvecký sbor, který vychoval tisíce 

zpěváků.
•	 Spoluautorka sborníku Jizerka, aneb cesta za poselstvím hudby 

sestavenému k 50. výročí založení sboru.

ÚVODNÍK

Milí Harrachováci,

v říjnu proběhly komunální volby 
do zastupitelstva města Harrachov, 
posledního října pak ustavující zastu-
pitelstvo. Došlo k částečným změnám 
ve složení vedení města a jak rada 
města, tak zastupitelstvo již znovu 
pracují.
V tuto chvíli chci vzpomenout na le-
tošní ročník pocty hejtmana, kdy oce-
nění z rukou hejtmana za celoživotní 
dílo převzal uznávaný, respektovaný 
a oblíbený občan Harrachova, Ludvík 
Šablatura. Skvělý komentář s upozor-
něním na významné milníky života pana Šablatury vtipně přednesli 
pánové Wolfgang a Horst Slavíkovi, které na slavnostním večeru 
doprovázely jejich manželky, paní Helena a Stanislava Slavíkovy. 
Měla jsem vzácnou příležitost se večera pořádaného v liberecké 
galerii v lázních společně s Václavem Tondrem zúčastnit a musím 
říci, že se jednalo o důstojnou a povedenou společenskou akci. 
Panu Šablaturovi blahopřeji k ocenění a pánům Slavíkům děkuji za 
pečlivou přípravu jejich části programu.
Dne 17. listopadu proběhl na počest stého výročí vzniku republiky 
Den otevřených dveří v naší základní škole. Žáci společně se svými 
učiteli připravili nádherné pásmo, kterým nás provázeli celými 
sty lety. Úžasné, všeříkající, nádherné! Byla jsem nadšená i dojatá 
současně. Děkuji vám, pedagogům, kteří jste tento jistě nelehký 
projekt s dětmi nacvičili. A moc děkuji i vám, žákům naší školy, 
jakou práci, píli, odpovědnost a osobní nasazení jste všichni do 
jednoho projevili! Děkuji za milé pozvání a možnost vidět všechno 
to, co jste k tak významnému dni naší republiky nacvičili. DĚKUJI.
V listopadu proběhl další ročník Mezinárodního festivalu outdooro-
vých filmů v hotelu David v Harrachově. Zúčastnila jsem se prvního 
festivalového dne a přednáška Jiřího Duška, který velmi poutavě 
vyprávěl o vojenských pevnostech a bunkrech nejen v naší oblasti.  
Následoval film Vábenie výšok z horolezeckého prostředí. Je velká 
škoda, že se těchto akcí neúčastní více vás, Harrachováků. Jsem 
přesvědčená, že by přednášky a filmy byly zajímavé nejen pro vás, 

dospělé, ale i pro vaše děti. Děkuji za poskytnutí skvělého zázemí 
vlastníkům hotelu.
Již popáté jsme se společně sešli ve školní kuchyni, abychom 
připravili vánoční cukroví pro tradiční zahájení adventního času 
v Harrachově. Z více než patnácti kilogramů těsta jsme napekli 
perníčky, vanilkové rohlíčky, kokosové sušenky, linecká kolečka, 
kakaové koláčky a sněhové pusinky. Děkuji vám všem, kteří jste 
přišli s pečením pomoci. Myslím, že nás letos včetně dobrovolnic 
z řad žaček naší základní školy, bylo celkem patnáct. Také nám 
šla práce rychle od ruky a po čtyřech hodinách pečení jsme měli 
hotovo. Snad cukroví návštěvníkům prvního adventního podvečera 
chutnalo!
Rok se s rokem sešel a je tu zase poslední, dvanáctý měsíc v roce. 
Na jeho závěr bych chtěla připomenout, co se nám v tomto roce 
podařilo udělat. Pokračujeme v opravách kina, které chceme na jaře 
oficiálně zprovoznit. Zahájili jsme přestavbu bývalého lesnického 
učiliště na 21 bezbariérových bytů. Dílo bude dokončeno koncem 
roku 2019. Pořídili jsme pro středisko údržby nový traktor Zetor. 
Proběhla oprava několika místních komunikací – na Studenov 
v Ryžovišti, v Anenském údolí směrem k čističce odpadních vod, na 
Klondajku a kolem hájenky k Pilařovým. Ve spolupráci s Liberec-
kým krajem se podařilo zrekonstruovat komunikaci na Mýtiny včet-
ně veřejného osvětlení a obchvat Harrachova. Pro naši sportující 
mládež jsme pořídili nové zázemí. Pevně věřím, že vy, Harrachová-
ci, většinu změn, které slouží k vylepšení života ve městě, vnímáte 
maximálně pozitivně.
V prosinci budeme mít možnost se setkat u příležitosti již tradič-
ní mikulášské besídky pro malinko dříve narozené, která letos 
proběhne 11. prosince v hotelu Sklář. Na sobotu 15. prosince jsme 
pro všechny zájemce připravili zájezd na vánoční trhy do Prahy. Od 
27. 12. do 1. 1. 2019 budou před MěÚ znovu probíhat vánoční trhy, 
které budou zakončeny na Nový rok soutěží o nejlepší česnečku.
Na závěr vám všem přeji pěkné adventní týdny a krásné Vánoce se 
všemi, které máte rádi. Dětem co nejvíce splněných přání a všem 
Harrachovákům zdraví, štěstí, lásku, spokojenost, toleranci, trpěli-
vost a spoustu radosti a úspěchů v roce 2019.

P ě k n ý  p r o s i n e c  v š e m  p ř e j i 
Va š e  E v a  Z b r o j o v á

AKTUÁLNÍ TÉMA
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AKTUÁLNÍ TÉMA

foto: D. Skrbek

Ludvík Šablatura se aktivně účastnil českoslo-
venského odboje. Zapojil se na podzim roku 
1944 do odbojové skupiny Beta. Na začátku 
roku 1945 ho zatklo gestapo. Byl uvězněn 
v Ostravě, v Brně a poté internován do tábora 
v Mirošově.
Po válce se se kromě studií začal věnovat 
severské kombinaci. Jeho úsilí ho dovedlo až 
k tomu, že začal reprezentovat akademické 
národní družstvo. Měl na starosti výstavbu 
můstků v Harrachově, pomáhal při organizaci 
lyžařských závodů, vyprojektoval a nechal 
vybudovat běžecké tratě. V současné době vý-
razně podporuje spolupráci mezi Harrachovem 
a Frenštátem pod Radhoštěm, který je partner-
ským městem Harrachova.
Za zásluhy během druhé světové války mu bylo 
prezidentem Československé republiky v roce 
1947 uděleno uznání vynikajících vojenských 
činů mimo boj, jimiž se zasloužil o československou armádu, a byla mu též udělena čs. vojenská medaile za zásluhy II. stupně.
V témže roce mu byl ministrem národní obrany udělen dík a uznání za záslužnou spoluúčast a podporu partyzánského hnutí 
směřujícího k osvobození československé republiky.

L e n k a  S k r b k o v á  
s  p o u ž i t í m  z d r o j e  L i b e r e c k é h o  k r a j e
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Mgr. Roman Karpaš
*30. 10. 1951, Liberec
Pocta hejtmana udělena za celoživotní přínos v oblasti knižní 
tvorby a výtvarného umění 
•	Autor a spoluautor řady vlastivědných publikací zaměře-

ných na území Libereckého kraje, zejména rozsáhlých publika-
cí o Jizerských horách.
•	Výtvarník a autor grafických úprav mnoha různých publi-

kací.
•	Majitel nakladatelství v Liberci.

prof. RNDr. David Lukáš CSc.
*18. 4. 1958, Liberec
Pocta hejtmana udělena za celoživotní přínos v oblasti vzdělá-
vání, vědy a výzkumu 
•	Vedoucí úspěšného dlouholetého výzkumu nanovlákenných 

materiálů se zaměřením na objasňování základních fyzikálních 
principů a odhalování limitních možností ve výrobě i aplikaci 
nanovláken.
•	Emeritní rektor Technické univerzity v Liberci (TUL) a ve-

doucí laboratoře nanovlákenných materiálů na TUL.

Marcela Machotková
* 12. 10. 1931, Turnov
Pocta hejtmana udělena za celoživotní přínos v oblasti divadla 
a operního zpěvu
•	Operní pěvkyně – sopranistka.
•	 Sólistka Opery národního divadla v Praze a opery Divadla 

F. X. Šaldy v Liberci.
•	Držitelka ceny Thálie za celoživotní mistrovství v kategorii 

opera v roce 2017.

Ladislav Smejkal
* 30. 9. 1946, Benešov nad Ploučnicí
Pocta hejtmana udělena za celoživotní přínos v oblasti historie 
a regionálních dějin 
•	Historik Vlastivědného muzea a galerie v České Lípě.

•	Autor mnoha odborných publikací a výstav z oblasti regio-
nálních dějin Českolipska.

Václav Toužimský
* 8. 5. 1935, Liberec
Pocta hejtmana udělena za celoživotní přínos v oblasti fotogra-
fické tvorby
•	 Fotograf s důrazem na reportážní fotografii.
•	Autor dnes již legendární fotografie, která zachytila padají-

cí dům na libereckém náměstí v době okupace v srpnu 1968.

Ing. Ludvík Šablatura
* 6. 8. 1924, Trojanovice
Pocta hejtmana udělena za celoživotní přínos v oblasti tělový-
chovy a sportu
•	Zasloužil se o výstavbu a byl vedoucí stavby skokanských 

můstků v Harrachově včetně Mamutího můstku.
•	Vyprojektoval a zrealizoval běžecké tratě v Harrachově, 

pomáhal při organizaci světových lyžařských závodů.
•	Aktivní účastník československého odboje.



Majetkový odbor – výstavba pečovatelských bytů 
Postup prací – „Pečovatelské byty čp. 155 Harrachov“  
Den 193., 23. 11. 2018 – měsíc utekl jako voda a vy jste jistě lační informací o tom, jak pokračují práce na stavbě. Ubezpečuji 
vás, že pokračují nejen díky tomu, že se nám letos velmi vydařilo počasí, ale i díky desítkám rukou řemeslníků všech profesí, 
kteří drží pevně otěže své práce a věnují se jí naplno. Nad tím vším dohlíží ti nejpovolanější, stavbami ostřílení kozáci a ostřížím 
zrakem dávají pozor, aby vše bylo tak jak má být.
No a na čem se nyní pracuje? Jak jsem již uvedla v minulém čísle Harrachovského zpravodaje, je zazimováno, kabát je hotový, 
může se pracovat uvnitř stavby. Podlahy v jednotlivých místnostech jsou vylité betony a na první pohled se dá již poznat, jak bu-
dou místnosti vypadat, až budou zcela hotové. A musím se přiznat, že budu i trošku závidět těm, co se budou stěhovat do těchto 
bytů, ale přeji vám to. Je to moc pěkný pohled, to mi věřte.

D a g m a r  S t a ň k o v á

Po dva listopadové večery patřil Harrachov cestovatelům, 
milovníkům adrenalinových sportů a poznávání cizích kultur. 
Počtvrté se zde konal Mezinárodní festival outdoorových 
filmů. Festival si během let získal značnou prestiž, stal se 
největší akcí svého druhu v Evropě a letos proběhl jeho již  
16. ročník.  
Pátek 16. listopadu zahájil festival svou přednáškou Jiří 
Dušek s názvem „Toulky po fortifikacích v Evropě a Kérko-
noších“. Nejprve nás provedl nádhernou krajinou italských 
a švýcarských hor, kde byste ani nepoznali, že stojíte před 
opevněním. Bunkry jsou vsazeny do přírody jako krásné vilky, 
seníky nebo vytesány do skály, kde cesty jsou prokousány jak 
eidam. Následně jsme se přesunuli do Krkonoš a Jizerských 
hor, kde fortifikace postupně zarůstají. Po krátké přestávce 
jsme zhlédli film režiséra Pavola Barabáše – Vábenie výšok. 
Druhý podvečer pokračoval besedou na téma „Z Prokletých 
hor do Albánie“ s Pavlou Bičíkovou. Velmi sympatická dáma, 
která nás provedla zemí, kde ne znamená ano a kde krevní 
msta stále platí. Lidé žijící v horách, neposkvrněni turismem 
jsou velmi laskaví, skromní a pohostinní. Navštívili jsme 
zapomenuté horské vesnice, divoké kaňony, průzračné řeky, 
jezera a potoky, z kterých se dá pít. Okouzlilo nás smaragdové 
moře a jedinečné památky UNESCO. Program pokračoval 
promítáním filmů na různá témata.

Beskid Maly 
Tajemství přírody nemusíte hledat jen ve vzdálených oblas-
tech Aljašky a v hlubinách oceánu. Může to být přímo za 
rohem. 
Nafukovací lidé 
Seznámení s lidmi, kteří vstupují na packraftingovou scénu ve 
Švédsku. 
Domov 
Portrét mezinárodní komunity skydriverů, který žijí život 
v krajních rychlostech. 
Minya Konka 
První český výstup na 7 566 m vysokou horu s nejvyšší udáva-
nou mortalitou horolezců na světě. 
V dějišti zimní olympiády 
Pro Korejce nejsou zimní sporty ničím zvláštním, existuje tu 
řada specializovaných sportovních areálů. 

XVI. MFOF v Harrachově letos představil kromě dvou 
přednášek šest filmů s outdoorovou tématikou. Poděkování 
patří vedení David wellness hotelu, které nám pro pořádání 
festivalu poskytlo skvělé zázemí, městu Harrachov za finanční 
podporu a samozřejmě přednášejícím Jiřímu Duškovi a Pavle 
Bičíkové za poutavé přednášky.

L u c i e  S l a v í k o v á

Ohlédnutí za XVI. Mezinárodním festivalem 
outdoorových filmů

INFORMACE Z RADNICE

CO SE UDÁLO
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Pár otázek pro… Daniela Beneše
ZAJÍMÁ NÁS

V této rubrice se budete každý měsíc setkávat s dotazy 
a odpověďmi nově zvolených členů zastupitelstva. 
Tento měsíc patří staronové harrachovské starost-
ce Evě Zbrojové a novému místostarostovi Da-
nielu Benešovi. V dalších měsících už budeme 
pokračovat v abecedním uspořádání, tzn., že 
v lednovém čísle Harrachovského zpravo-
daje se můžete těšit na zpovídání bývalého 
místostarosty Jaroslava Čecha a úplného 
nováčka mezi zastupiteli – Davida Čermáka. 

Pane místostarosto, letos jste byl poprvé za éru 
svého působení v komunální politice zvolen do 
funkce místostarosty. Co od tohoto postu očeká-
váte? A co byste rád prosadil Vy osobně z vašeho 
volebního programu?
Samozřejmě bych rád prosadil co nejvíce z našeho volebního progra-
mu, ale na kompletní realizaci některých z nich volební období stačit 
nebude. Některé se podařilo dokončit, některé jsou před dokončením. 
Pokusíme se znovu získat dotaci na dostavbu ZŠ, důležitá je rekon-
strukce komunikace v Rýžovišti, dořešit parkování v Harrachově. Příští 
rok bude dokončen dům s pečovatelskou službou a byl bych rád, kdyby 
se nám podařilo postavit pár nových bytů pro mladé.
Samostatnou kapitolou je rekonstrukce skokanského areálu. Je to pri-
orita nejen pro sportovce, ale pro cestovní ruch v Harrachově obecně. 
Jednání probíhala a probíhají na různých úrovních a osobně si myslím, 
že jsme na dobré cestě. 
V minulém volebním období jste působil jako předseda sportovní 
komise. Už několikrát byl v Harrachovském zpravodaji otištěn 
příspěvek od SKP Harrachov – biatlonového úseku, kde si nejen 
trenér Jan Zapadlo postěžoval nad tím, že Harrachov reprezentují 
děti, které nejsou za své skvělé výsledky oceněny pouze z důvodu, že 
v Harrachově nemají trvalé bydliště. Proč tomu tak je a neplánujete 
v tomto směru učinit nějakou změnu?
Změnu kritérií pro získání ocenění při anketě Sportovec roku jsem avi-
zoval již v loňském roce a předložím tento návrh nové komisi pro sport, 
školu a mládež. Pokud se na této změně shodneme, budou sportovci, 
kteří nemají trvalé bydliště v Harrachově, ale reprezentují harrachovský 
oddíl, oceněni již v dubnu 2019.
Není žádným tajemstvím, že v zastupitelstvu je dosti vyrovnaný po-
čet koaličních a naproti tomu opozičních zastupitelů. Počítáte s tím, 
že bude prosazení bodů z programu jednání zastupitelstva těžší, 
nebo je šance dojít k nějakému kompromisnímu řešení?
Kompromis je výsledkem komunikace, ale tady v Harrachově komu-

nikace vázne. Osobně nemám problém se s každým sejít 
a probrat situaci, protože si myslím, že vyřešit jde vše. 

Zlepšení komunikace a aktivní přístup avizovaly 
všechny strany a hnutí a já doufám, že to nebyly 

jen sliby.
Několik kritických slov se sneslo nad poříze-
ním nově zakoupených buněk, které by měly 
sloužit jako zázemí pro sportovce. Můžete 
prosím čtenářům Harrachovského zpravo-
daje upřesnit, za jakých podmínek a komu 

budou nakonec tyto buňky sloužit?
Můžu a rád. Toto mobilní zázemí bude sloužit 

harrachovským sportovním oddílům, městu  
Harrachov a popř. jako zázemí pořadatelů při 

pořádání sportovních akcí. Cílem je komplexní objekt, 
kde najdou zázemí nejenom sportovci z našeho města, ale 

také možnost ubytování se pro přespolní sportovní oddíly při jejich 
soustředění. Tento model již funguje např. v Novém Městě na Moravě 
nebo v Letohradu a měl by napomoci samofinancování celého objektu. 
V současnosti připravujeme k provozu první část tohoto zázemí a měli 
by ho využívat skokani a běžci na lyžích, kteří demolicí starého, nevy-
hovujícího objektu přišli o zázemí. V příštím roce bychom rádi pořídili 
další buňky pro další  
harrachovský oddíl. Máme již více času, takže se pokusíme získat 
dotaci na tuto dostavbu.
 Mnoho středisek zimních sportů stále hledá způsob, jak jejich 
město udělat modernější a atraktivnější pro své návštěvníky. 
V Harrachově jsou slyšet nářky, že naše město v tomto směru dosti 
pokulhává. Co si o tom myslíte Vy? A je to vůbec v moci města jako 
instituce něco takového změnit?
Harrachov je krásné město a musíme do něj investovat. Za poslední 
čtyři roky to bylo 60 milionů korun a doufám, že v tomto budeme 
pokračovat. Probíhá modernizace TIC, v novém parku u městského 
úřadu vybudujeme WI-FI zónu, nový informační panel a nabíječku 
pro elektrokola. Bude dokončena rekonstrukce kulturního středis-
ka „Kino“. Podle výsledků všech anket, které proběhly, je evidentní 
poptávka po krytém bazénu. V tomto směru bychom rádi začali hledat 
investora a jednat s ním o vybudování vodního a saunového světa. 
Pro tento záměr se nabízí objekt bývalé úpravny vody pod Mumlav-
skými vodopády. Doufám, že se v nejbližší době rozběhne plánovaná 
rekonstrukce sportovního areálu na Čerťáku. A pokud by se podařil 
zrekonstruovat skokanský areál, včetně návratu vrcholných sportov-
ních akcí, pak by společně s arénou v polských Jakuszycích vzniknul 
jedinečný sportovní areál. 

Pár otázek pro…Evu Zbrojovou
Paní starostko, už potřetí jste se obhájila svůj post starostky 
Harrachova. Co Vás vedlo k tomu znovu naskočit do koloto-
če komunální politiky, kde to čas od času není jednodu-
ché, obzvláště tady v Harrachově?
V první řadě volební výsledek, kterým občané 
dali najevo, že práci Starostů pro Liberecký kraj 
v Harrachově vnímají pozitivně. Velmi si vážím 
hlasů, které nám dali občané Harrachova. Pro nás 
sedm zvolených zastupitelů je to velmi zavazující. 
Nebudu zastírat, že povolební vyjednávání byla 
velmi složitá. Je jasné, že toto volební období 
nebude také jednoduché. Před volbami, v předvo-
lební debatě Radiožurnálu, vyjadřovali všichni lídři 
všech volebních stran chuť a odhodlání komunikovat. 
Uvidíme, jaká bude povolební realita. Máme rozpra-
covaných ještě několik věcí, které chci dokončit. Mezi ně 

patří dostavba bytů v bývalém lesnickém učilišti, opravy veřejného 
osvětlení, chodníků, místních komunikací a kina. A máme 

ještě mnoho dalších námětů a vizí. Bohužel vedeme 
i několik soudních sporů, z nichž jeden se týká doby 

kolem roku 1993 a souvisí s privatizací sklárny. 
Chci, aby tyto věci byly jednou provždy vyřešeny 

a aby do budoucna měl Harrachov klid na další 
rozvoj.
Hodně se mluví o odlivu mladých lidí  
z Harrachova, ať je to z důvodu nedostateč-
né nabídky pracovních příležitostí či byd-

lení. Budete se zabývat nějakým způsobem 
i touto problematikou? A pakliže ano, jak to 

budete chtít řešit?
Odliv mladých lidí do měst je problémem venkova 

a pohraničí obecně. Pokud ovšem vesnice nesousedí 
s velkoměstem, tam je pak situace jiná. 
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Za posledních třicet let se zásadně změnily priority vzdělávání. Mladí 
mají vystudované vysoké školy a nemají zájem pracovat ve službách, 
což je typické zaměstnání v Harrachově. Město může mladým rodinám 
pomoci v začátcích s bydlením. Toto máme v plánu v podobě „startova-
cích bytů“, které chceme postupně vybudovat. Současně město finančně 
podporuje mateřskou a základní školu, aby zůstala zachována plno-
hodnotná základní devítiletá škola. V Harrachově znám osobně několik 
mladých lidí, kteří zde chtějí bydlet, mají „odcestováno“, vystudováno, 
pokračují v podnikatelských aktivitách svých rodičů, práci mají z domu 
nebo za ní dojíždí. Nechci být přehnanou optimistkou, přesto pevně 
věřím, že se situace stabilizuje a mladí si do budoucna své důvody pro 
život v Harrachově najdou.
Pozvolna se blíží do svého konce i realizace bytů s pečovatelskou 
službou v bývalém areálu lesnického učiliště. Zájem o byty převyšu-
je nabídku. Dle jakých kritérií budou tyto byty přidělovány?
Klíčem k přidělování těchto bytů se bude zabývat sociální komise, která 
dá radě města doporučení, jakým způsobem byty přidělovat. Nechci 
předjímat rozhodování členů komise a rady města, domnívám se, že 
mezi kritérii bude trvalý pobyt v Harrachově, věk, stupeň nemohoucnosti 
a samozřejmě i další, která udává dotační titul ministerstva pro místní 
rozvoj. Věřím, že se podaří stanovit maximálně spravedlivý klíč pro 
přidělení bytů, aby nebyl nikdo zklamán.
 

Velkým harrachovským problémem je i uzavření a havarijní stav 
kdysi věhlasných skokanských můstků. Určitě se budete zabývat 
i tímto problémem. Můžete prozradit čtenářům, jaký bude váš 
konkrétní plán k záchraně skokanských můstků? 
Na prvním jednání zastupitelstva města budeme navrhovat vznik výboru 
pro záchranu klasického areálu v Harrachově. Výbory jsou poradním 
orgánem zastupitelstva a chceme, aby všichni zastupitelé měli možnost 
aktivně spolupracovat na záchraně tohoto jedinečného areálu. Proběhlo 
již několik jednání s panem hejtmanem Libereckého kraje a se zástupci 
současných vlastníků. Město společně s Libereckým krajem jsou připra-
veny vstoupit do společnosti, která vlastní areál. Pan hejtman přislíbil 
úhradu projektové dokumentace na rekonstrukci můstků a do budoucna 
připustil i možnost finanční podpory. Stejným směrem probíhají i vyjed-
návání s městem. 
Ve vašem volební programu stojí, že budete hledat investora na 
výstavbu saunového a vodního světa v bývalé úpravně vody pod 
Mumlavským vodopádem. Proč právě saunový a vodní svět?
Jsem přesvědčená, že je to jedna z mála atrakcí, které Harrachovu chybí 
a po které volají občané i návštěvníci Harrachova. Bývalá úpravna vody 
přímo vybízí k realizaci tohoto záměru, nejsme však schopni tento záměr 
financovat a provozovat sami, bez silného investora.

D a n i e l a  B e n e š e  a  E v y  Z b r o j o v é  
s e  p t a l a  L e n k a  S k r b k o v á

Z diáře starostky města

5. – 9. 11. dovolená

12. 11. účast na pohovoru k výběrovému řízení,

setkání se senátorem Jaroslavem Zemanem v Jablonci 

nad Nisou
13. 11. porada se zaměstnanci městského úřadu,

kontrolní den na stavbě bezbariérových bytů

14. 11. jednání s paní Kramářovou na téma kryté 

stání tříděného odpadu,

setkání pracovní skupiny sociální komise,

setkání s knihovnicí Michaelou Holmerovou

16. 11. účast na Mezinárodním festivalu outdooro-

vých filmů

17. 11. účast na Dni otevřených dveří ZŠ

19. 11. jednání rady města

20. 11. porada se zaměstnanci městského úřadu po 

jednání rady města,

jednání s panem Novákem na téma dotace na veřejné 

osvětlení,
jednání s Jitkou Šedinovou – ředitelkou Okresní 

knihovny v Semilech

21. 11. jednání se starostou Jaroslavem Kořínkem a 

tajemníkem Jaroslavem Müllerem z Desné v Jiz. horách

22. 11. prohlídka bývalé celnice,

účast na jednání rady SCRH,

 účast na valné hromadě SCRH

23. 11. společné pečení cukroví v ZŠ na zahájení 

adventu v Harrachově 

26. 11. jednání s Jindřiškou Raibrovou z Mafry,

 jednání s panem Jeníkem – dispečink zimní údržby

27. 11. účast na jednání odvolacího soudu v Hradci 

Králové – žaloba společnosti Auditas S.A. na město 

Harrachov ve věci postoupení pohledávky bývalého 

právního zástupce města na tuto společnost,

jednání s krajským ředitelem ÚZSVM v Hradci Králové 

ve věci možnosti prodeje nepotřebného majetku převe-

deného ze státu na město Harrachov

28. 11. první řádné jednání ZM pro volební období 

2018 – 2022

29. 11. účast na radě SMOK ve Vrchlabí,

účast na pracovní skupině pro Komunitní plánování 

pro děti a rodinu v Tanvaldu,

účast na jednání Mikroregionu Tanvaldsko v Tanvaldu  

                                               ( l s )
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CO SE UDÁLO

Harrachovský vánoční strom byl rozsvícen pod 
dohledem Krakonoše
O první adventní neděli, která v letošním roce připadla na 2. prosince, byly roz-
svíceny vánoční stromy na mnoha místech České republiky. Harrachov mezi nimi 
nemohl chybět. Adventní podvečer, kterému počasí dvakrát nepřálo, v Harrachově 
započal v 16 hodin krátkým proslovem ředitelky školy Heleny Stříbrné. Poté přišla 
řada na hudební vystoupení dětí ze školy a školky. Tato akce se již tradičně konala 
v parku před městským úřadem. Park, který nyní nese název po hraběti Harrachovi, 
zdobí nejen ze dřeva stvořené sochy z letošního dřevosochání, ale k této příležitos-
ti zde přibyl i betlém s jesličkami, jež byl dominantou místa konání. Návštěvníci 
akce se mohli na místě za dobrovolný příspěvek občerstvit svařáčkem, který jistě 
ve sněhové plískanici přišel vhod nebo ochutnat domácí cukroví napečené harra-
chovskými hospodyňkami. Letos byla z těchto příspěvků vybrána částka 10 067 Kč, 
která poputuje dětem do školky a školy. Na závěr prvního adventního podvečera 
vystoupila na pódiu se svým projevem starostka města Eva Zbrojová. Připomněla 
návštěvníkům několik českých předvánočních tradic a nezapomněla zmínit fakt, 
že lidé v dnešní uspěchané době by si na sebe měli udělat čas. Z jejích úst padlo 
i několikrát slovo „Děkuji“. To patřilo nejen dětem a učitelům ze školy či školky, 
ale všem, kteří se jakkoli podílejí na rozvoji města. Na konci svého proslovu byl na 
pódium pozván sám pán hor – Krakonoš. Ten měl ten nejdůležitější úkol – pomoci 
rozsvítit vánoční harrachovský strom. Poděkování patří všem, kteří se jakýmkoliv 
způsobem podíleli na této akci, ať to byla městská údržba, členky kulturní komise, 
všem, kdo přišel pomoci do školní kuchyně péct pro tuto příležitost cukroví dále 
Lucii Slavíkové, Stanislavě Slavíkové a paní Fejtové za přinesené domácí sladkosti, 
Oldřichu Jakubcovi a jeho rodině za svařáček, dětem za vystoupení, všem přispěvo-
vatelům do pokladničky a panu Krakonošovi za rozsvícení stromu. 

L e n k a  S k r b k o v á

CO SE CHYSTÁ

FlixBus nabídne trasu z Prahy do Polska přes nové 
zastávky v Krkonoších
Nové zastávky v Krkonoších nabídne od 23. listopadu autobuso-
vý dopravce FlixBus. Na trase mezi Prahou a polskou Vratislaví 
přidává na základě vysoké poptávky další čtyři víkendové spoje 
týdně. Krkonoše tak získají další přímé spojení s Prahou a nově 
i nízkonákladovým letištěm ve Vratislavi.
 „O autobusové jízdenky mezi Prahou a polskými městy jako 
Vratislav nebo Varšava je velký zájem. Jsme rádi, že 
můžeme zákazníkům vyjít vstříc a rozšířit nabídku 
dostupných spojů tak, abychom poptávku uspokojili 
a pomohli lidem cestovat cenově dostupně a pohodl-
ně. Novinkou jsou i zastávky v Krkonoších, odkud se 
lidé dostanou do Prahy přímým spojením vhodným 
na víkendový výlet. Na jaře máme v plánu frekvenci 
tohoto spojení dále navyšovat,“ uvádí mluvčí společ-
nosti FlixBus Martina Čmielová.
V rámci nového spojení mezi Prahou a Vratislaví 
přibydou na konci listopadu zastávky zelených auto-
busů ve Smržovce, Tanvaldu, Kořenově a Harrachově. V případě, 
že budou zákazníci tímto spojem chtít vyrazit na lyže, je cena za 
přepravu nadrozměrného zavazadla při platbě u řidiče FlixBusu 
19 Kč.
FlixBus zavedl věrnostní bonus na vnitrostátních trasách.
Od začátku listopadu mohou pravidelní zákazníci FlixBusu ušetřit 
na jízdném v průměru čtvrtinu ceny. Když se věrnostní bonus 
přičte k nové výši 75 % státních slev v dopravě, která je platná 
od 1. září, mohou studenti, děti, ZTP i senioři cestovat u tohoto 

autobusového dopravce zdarma. Jako jediný FlixBus nabízí slevu 
i na obyčejné jízdné pro dospělou osobu.
„Naše stálé zákazníky tímto bonusem odměňujeme za věrnost 
a loajalitu, že si pro své cesty vybírají právě zelené autobusy. Čím 
více s námi zákazník cestuje, tím více může ušetřit. Slevu zároveň 
nelze získat hned při prvním nákupu, dá se uplatnit až na další 

cestu,“ vysvětluje mluvčí FlixBusu  
Martina Čmielová.
Věrnostní bonus získá každý zákaz-
ník, který si zakoupí jízdenku na cestu 
v rámci České republiky. Po absolvování 
cesty e-mailem obdrží poukaz na částku 
odpovídající v průměru 25 % ceny 
jízdného a tento poukaz může uplatnit 
při zakoupení další jízdenky. Platnost 
poukazu je časově omezená a lze jej 
uplatnit pouze na nákup přes mobilní 

aplikaci. Věrnostní bonus získají zákazníci i na nové trase mezi 
Prahou a Harrachovem a dalšími českými městy.
Síť autobusů FlixBus a vlaků FlixTrain nabízí v Evropě přes  
300 000 denních spojení do 2 000 destinací, a to jak do význam-
ných velkoměst, tak periferií a regionů. Zhruba 40 % zastávek 
zelených autobusů se nachází ve městech s méně než 20 tisíci 
obyvateli. Společnost od svého vzniku v roce 2013 přepravila již 
více než 100 milionů cestujících.

Z d r o j :  T T G  C z e c h

foto: D. Skrbek 



SRDEČNĚ VÁS ZVEME I S VAŠIMI RATOLESTMI NA MIKULÁŠSKOU 
BESÍDKU. PRO DĚTI JE PŘIPRAVEN PŘÍCHOD MIKULÁŠE, ANDĚLA A 

PRO TY ZLOBIVĚJŠÍ BUDOU I ČERTÍCI . 
 

KDY?  V SOBOTU 8. 12. 2018 
KDE? HOTEL ŠEDÝ VLK, HARRACHOV 151 
OD? 16:00 DO 18:00 HODIN 
OBJEDNÁVKY PŘÍJÍMÁME NA TELEFONNÍM ČÍSLE 724 950  

PROŽIJTE POHODOVÉ 
VÁNOCE A NOVÝ ROK 

S VYSÍLÁNÍM 
ČESKÉHO ROZHLASU 

LIBEREC

liberec.rozhlas.cz

inzerce-Vánoce-Liberec.indd   1 14.11.2018   13:13:16

Osobnost Jana Nepomuka hraběte Harracha zanechala nesmazatelnou stopu 
v českých dějinách a v našem kraji obzvláště. Přednáška Jana Luštince o tomto 
mimořádném šlechtici bude spojena se křtem nové knihy 
mapující jeho životní pouť. 

HARRACH
Akce pro veřejnost

KAP – Krkonošské Automatické Pozvánky. Zaregistrujte se na http://akce.krnap.cz/ 
a získávejte informace o akcích Správy KRNAP, jak chcete a kdy chcete.

KCEV Krtek Správy KRNAP ve Vrchlabí
Termín: čtvrtek 20. prosince 2018 od 18 hodin
Vstupné: plné 50 Kč, zvýhodněné 30 Kč, rodinné 100 Kč

ze života českého kavalíra 

8        Harrachovský zpravodaj          12/2018 



Lucie Kobosová: Celou naši rodinu 
pěstounství spojuje

Blíží se Vánoce, svátky, kdy by měla 
být celá rodina pohromadě. Bohužel 
ne všechny děti mají to štěstí tyto 
chvilky v rodinném kruhu prožít. 
Některých se jejich biologičtí rodiče 
zřeknou už třeba hned po narození. 
Naštěstí ale existují náhradní rodiče, 
kteří se mohou těchto dětí ujmout 
a umí jim ať dočasně, dlouhodobě či 
dokonce navždy poskytnout teplou 
náruč domova, a to se vším všudy. 
A právě s jednou takovou dobrou 
duší je prosincový rozhovor. Povolání 
rokytnické Lucky Kobosové je totiž 
pěstounka na přechodnou dobu. A že 
vám je toto příjmení nějaké povědo-
mé? Je to možné, protože jejím man-
želem je lídr kapely Naboso, která 
v Harrachově už také párkrát zahrála. 
Co ale vůbec pojem pěstoun na pře-
chodnou dobu znamená? Co Lucku 
k tomuto povolání přivedlo a jak 
prožívá předání svého pěstouňátka 
do nové rodiny? Nežárlí jejich děti 
na „náhradní sourozence“? To vše se 
dozvíte v níže uvedeném rozhovoru, při 
kterém jsem si uvědomila, že opravdu 
platí pořekadlo: Mateřská láska se ne-
dělí, ale násobí. A je úplně jedno, jestli 
je to vaše biologické dítě, nebo dítě na 
přechodnou dobu. 
Lucko, pracuješ jako pěstounka na 
přechodnou dobu, můžeš čtenářům 
Harrachovského zpravodaje vysvětlit, 
co to přesně znamená?
Pěstoun na přechodnou dobu se stará 
o děti ve věku 0–18 let. Musí být schopen 
přijmout dítě ihned, když se ocitne ve 
špatné životní situaci, která ho nezřídka 
kdy ohrožuje na životě nebo by mohl být 
narušen jeho psychomotorický vývoj. 
Tato péče má vždy přednost před péčí 
ústavní, pokud to tedy zdraví dítěte 
dovoluje. Tato náhradní péče byla při 
svém zrodu myšlena jako raná péče pro 
odložené děti po propuštění z porodni-
ce. Nyní zákon říká, že tato péče musí 
být poskytnuta všem dětem, nehledě na 
věk. Pěstounů na přechodnou dobu je 
nyní v celé republice cca 760 a pouze 
pro představu nyní je 678 pěstounů 
obsazených a 56 volných – někteří z nich 
ale čerpají řádnou dovolenou. Pěstouni 
nemohou zpravidla převzít do péče více 
dětí najednou, pokud to není souroze-
necká skupina. Vždy ale záleží na celkové 
situaci pěstouna (na možnosti prostoru, 

ve kterém žije a také na jeho odvaze – 
úsměv) a po domluvě z krajským úřadem.
Jaké důvody tě vůbec vedly k tomu stát 
se pěstounem na přechodnou dobu? 
Finance to asi nebudou, viď? 
Vždycky jsem měla touhu pečovat, starat 
se o ty, kteří to potřebují. Začínala jsem 
jako malá u poraněných zvířátek a skonči-
la, velmi mladá, u péče o svou první dceru. 
Asi proto, že jsem byla jedináček (úsměv).  
Po všech mateřských jsem začala praco-
vat jako aktivizační pracovník v rokytnic-
kém domově důchodců, a to na oddělení 
se zvláštním režimem. Tady jsem spoko-
jeně fungovala skoro 7 let. Vzpomínám 
si, že jsem ale manželovi několikrát říkala, 
že budeme muset nafouknout barák, 
protože chci být pěstounka, tenkrát ještě 
přechodná péče neexistovala. Vůbec jsem 
tehdy netušila, jak blízko jsem pravdě. 
Jen ta péče není dlouhodobá, ale dočasná. 
Přechodná péče je profese, proto se za ni 
pobírá odměna, mylné ale je, že odměna 
je opravdu dostačující. Od roku 2012 
se nezměnila. Činí 16 000 Kč čistého. 
Spadáme sice pod resort ministerstva 
práce a sociálních věcí, ale nejsme ničí 
zaměstnanci, přesto z naší odměny platí-
me daně. Odměnu pobírá každý pěstoun 
na přechodnou dobu, který je v evidenci. 
Na úhradu potřeb děťátka pak, po jeho 
převzetí, má pěstoun nárok na 4 990 Kč 
měsíčně. Mezi tyto potřeby spadá: návště-
vy lékaře, cesťáky, drahé léky a samozřej-
mě výživa, plínky, teplo, voda, elektřina 

atd. Každý si může spočítat, že na hodinu 
má pěstoun 20 Kč, protože funguje 24 ho-
din denně. A není snad žádná jiná, takto 
podhodnocená profese. Ale protože mě to 
fakt hodně baví, neřeším to (úsměv). Tak 
takhle to je, a přesto se spoustu lidí myslí, 
jaký je to prima výdělek.
O kolik dětí jsi se už vůbec za dobu tvé-
ho působení coby pěstouna na přechod-
nou dobu postarala? A jak dlouho trvá, 
než ti zavolají, že pro tebe mají nové 
miminko do péče?
Momentálně mám v péči čtvrté miminko 
z porodnice, pěstounkou jsem třetím 
rokem. Po předání děťátka má pěstoun 
nárok na 14 dní dovolené, ale vždy záleží 
na dohodě s krajským úřadem. Protože 
po náročném „pěstování“ nebo delším 
pobytu děťátka jsme opravdu hodně 
vyčerpané. Většina z nás je stejně ochotná 
přijmout dítě kdykoliv i v době dovolené. 
Já jsem měla mezi jednotlivými miminky 
volno cca 1 měsíc. 
Pěstouni na přechodnou dobu se o děti 
starají do doby, než se pro ně najde 
vhodná rodina – maximálně ale jeden 
rok. Co se ale stane s dětmi, které nema-
jí to štěstí a své nové rodiny se do této 
doby nedočkají?
Některé mé kolegyně, pokud hrozí děťát-
ku ústav, končí jako přechodné nebo si 
na čas přeruší „pouze“ přechodnou péči 
a stávají se z nich tzv. „dlouhodobky“. 
Což je poslední možnost před umístěním 
dítěte do ústavní péče. 

ROZHOVOR 
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To se vůbec nemá dít, hlavně u miminek, 
občas se to stává u dětí starších, které 
k nám jdou už z rodiny odebrané a těž-
ko se pro ně hledají rodiny nové. Víte, 
tohle je velmi bolavé téma, děti jsou 
někdy jako zvířátka, odebrané z rodin 
narkomanů a alkoholiků nebo z rodiny, 
kde rodiče trpí duševní poruchou. Je 
to moc těžké. Potřebují speciální péči 
i odborné lékaře. To jim my pěstouni 
nemůžeme kolikrát vůbec poskytnout. 
Naštěstí se to u miminek neděje tak 
často. Pokud se nenajde milující rodina 
v Čechách, mohou se najít rodiče 
v zahraničí. Tomu se říká mezinárodní 
adopce, kam můžou jít ale pouze právně 
volné děti. Obrovské procento dětí je 
romského nebo jiného menšinového et-
nika. To zbylé, malinké procento, bývají 
děti s nějakým zdravotním handicapem. 
Zahraniční žadatelé jsou daleko více 
tolerantní než my Češi. Někdy se za 
Čechy stydím. Mám v péči již druhého 
romského chlapečka a někdy si vyslech-
nu hrozné věci. 
Mohla sis sama určit věkovou hranici 
dítěte či jiná kritéria?
Nemůžeš si zadat žádná kritéria, pouze 
počet dětí. A pak je ještě důležitá infor-
mace o tom, jak máš doma staré děti. 
Přijatému pěstouňátku nesmí být více 
než tvému nejmladšímu biologickému 
dítěti. Když mému synovi, při zařazení 
do evidence pěstounů, bylo 9 let, nemě-
la bych dostat do péče pěstouně starší  
2 let. Dítě by mělo být minimálně o šest 
let mladší než nejmladší dítě v rodině. 
Dlouhodobý pěstoun si může určit kri-
térium, ale přechodný nikoliv. Musím 
si vzít dítě jak menšinového etnika, tak 
i zdravotně postižené. Věková hranice 
je tedy stanovená dle možnosti pěstou-
na. Už při žádosti se bere ohled na věk 
nejmladšího dítěte v rodině. Nejmladší-
mu dítěti by nemělo být méně než 8 let, 
a to z důvodu jeho psychické zralosti. 
Existují pravidla, dle kterých by se mělo 
řídit, ale i zde platí pořekadlo: „Vý-
jimka potvrzuje pravidlo.“ Takže jsou 
i výjimky.
Jak vůbec probíhá samotný akt pře-
brání dítěte? Dostáváš miminko ihned 
z porodnice, nebo existuje nějaká 
lhůta, kdy si může biologická matka 
své rozhodnutí, dát dítě k adopci či do 
pěstounské péče, rozmyslet? 
Já jsem si zatím jela pro všechna 
miminka do porodnice. Vždy mi zavolá 
pracovnice krajského úřadu a sdělí hru-
bé informace. Potom doladí vše ostatní 
sociální pracovnice dítěte. Některé moje 

kolegyně přijímají dítě přímo z rodiny, 
z kojeneckého ústavu, z nemocnice… 
Je to různé. Všude musí být přítomen 
soudní vykonavatel a sociální pracovni-
ce dítěte. Také musíme mít v ruce před-
běžné opatření o svěření do péče, ten 
vystaví vždy pouze soud. Ale vrátím se 
k přijímání miminka z porodnice. To je 
vždy propuštěno stejně jako zdravé mi-
minko, které je v porodnici se svou bio-
logickou maminkou. Takže zhruba 4 až 
5 den. Maminka se miminka buď vzdá, 

podepíše adopci už v porodnici, pak se 
ještě vyčkává doba v délce 6 týdnů od 
porodu, to je ta první lhůta. No a pak 
má na rozmyšlenou ještě 3 měsíce, bě-
hem kterých zbytečně utíká čas děťátku 
u nás. Nejlepší situace je, když může od 
nás miminko odejít co nejdříve. Takto 
je to špatně nastavený systém. Problém 
je, když je pak maminka nezvěstná nebo 
nechce podepsat vše potřebné. To se 
pak všechno zbytečně táhne. A uplyne 
rok a ani se nenadějeme. 
Pokud bych se já sama chtěla stát 
pěstounem na přechodnou dobu, čím 
vším si musím projít, aby mi to bylo 
umožněno?
Nejdřív pevné přesvědčení, že je to ta 
správná životní cesta. Být „přechodkář-
ka“, to ti změní úplně celý život. Díky 
tomu můžeš přijít o své dosavadní přá-
tele, ale naopak noví ti přibydou. Změní 
se ti pohled na život, toto rozhodnutí 
navíc poznamená celou rodinu, ale 
v mém případě to bylo rozhodně v dob-
rém smyslu, mám totiž úžasnou rodinu. 
Prvním krokem je podání žádosti na 
oblastním OSPODu, poté proběhne so-
ciální šetření u tebe doma, kde pracov-
níci OSPODu promluví i s tvými dětmi. 
Pak musíš mít lékařský posudek, čistý 
trestní rejstřík a spoustu jiných věcí. Až 

budeš mít starší děti, tak ty bys prošla 
určitě (úsměv). Tvá žádost je dále pře-
poslána na krajský úřad a tam tě potom 
pozvou na pohovor. A psychotesty. Asi 
jsme se jim nejevili jako psychopati 
(úsměv), tak nás poslali na povinnou 
přípravu pořádanou krajským úřadem. 
72 hodin tě školí. Pak projdeš, nebo ne. 
Od žádosti do zařazení do evidence to 
trvalo rok a půl. Což je hodně dlouhá 
doba. Někde to ale trvá i kratší dobu. 
Sama jsi maminkou tří dětí, do toho 
se staráš o miminko, které třeba 
vyrůstalo v těle matky, co nevedla 
úplně ukázkový život. To znamená, 
že může mít různé vývojové vady, či 
může dokonce procházet abstinenč-
ním syndromem. Jak to všechno 
zvládáš? A jak to zvládají tvé děti? 
Nežárlí třeba na svého „přechodného 
sourozence“?
Ano, některé z mých přijatých dětí 
trpěly abstinenčními příznaky. Nikotin 
a alkohol. Péče je vysilující, kolikrát 
jsem spala skoro za chůze, trvá to tak 
7 týdnů, pak se ráno vzbudíte a vedle 
vás leží usměvavé mimčo a to už víte, 
že je vyhráno. Absťáková miminka 
se musí nosit, chovat, houpat, tulit, 
šátkovat. Prostě musí cítit vaši bezpro-
střední blízkost. To je to největší kouzlo. 
Medikaci moc nefandím, stačili jsme si 
s homeopatiky. To je skvělá věc, ne-
chápu, že tomu někteří nevěří… A tady 
bych se zastavila a vrátila k ústavní 
péči. Názor našich některých politiků je 
takový, že děti s abstinenčními příznaky 
(neutišitelný vysoký pláč trvající pořád 
a navíc doprovázený křečemi) zavřeme 
do ústavu, protože jsou nemocné!!! 
Tak to je ten největší průšvih. A co se 
týče přístupu mé rodiny k pěstounství. 
Naštěstí mám milující rodinu a manžel 
funguje ve smyslu: Přivez, podrž, dojeď, 
nakup, pochovej. Moje děti mají úplně 
neskutečně krásný vztah ke všem při-
jatým dětem. Takže žárlivost ze strany 
našich dětí v žádném případě nehrozí. 
I nejmladší syn Adámek to nese moc 
dobře. Naopak, moc mi pomáhá a mám 
v něm oporu. Myslím si, že tato práce 
mě motivuje věnovat se mu ještě více. 
Celou naši rodinu pěstounství spojuje, 
moje maminka je moc statečná náhrad-
ní babička a moc mi pomáhá a nenechá 
mě padnout na dno, když už je to hodně 
těžké. Víte, tyhle děti jsou opravdu jiné. 
Cítí, že zůstaly samy, a to je to, co drží 
nad vodou moji rodinu. Pomoct jim 
neztratit se. Pomoct jim být rozmazlo-
vanými a hlavně chtěnými dětičkami. 
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Po třech letech pěstování jsem zjistila, 
jak moc je všechny miluju. Svou rodinu 
i děti, kterým jsme pomohli.
Stalo se ti za dobu tvého působení coby 
pěstouna na přechodnou dobu, že by 
se tebou vychovávané dítko vrátilo zpět 
ke svým biologickým rodičům? Pakliže 
ano, jaký jsi z toho měla pocit? 
Mně zatím ne. Ale kolegyním ano. A je 
moc fajn, když se to povede. Je to starost 
sociálních pracovníků a kraje, aby bio-
logická rodina byla správně připravená 
dítě převzít do své péče. Může to být 
babička, děda, teta, sourozenec mamin-
ky nebo i právě maminka či tatínek. Je to 
výhra, když to dopadne. Tohle by bylo ale 
povídání na celý zpravodaj (úsměv).
Jak vůbec probíhá předávání dítěte 
do nové rodiny? Asi to nefunguje tak, 
že noví rodiče přijedou a dítě si ihned 
převezmou…
Krajský úřad vybere nové rodiče nebo 
dlouhodobé pěstouny. Pokud se jim, po-
dle fotek a informací děťátko líbí, chtějí 
se co nejdřív vidět. Takže potom jsou 
skoro jako členové naší rodiny a to může 
trvat i 3 měsíce. Děťátko se předává do 
nové rodiny na základě předběžného 
opatření, ale lidsky je to, když vidíte, že 
už nejste potřeba. Nová rodina úplně 
nahradí tu vaši. Kdo nezažil, neuvěří. 
Děti jsou moc vnímavé, určitě víc než my, 
dospěláci. Něco jiného je to u biologické 
rodiny. Pokud je rodina připravena, vět-
šinou je to během pár dní nebo týdnů. 

Co se ti honí v hlavě, když dojde k tomu, 
že máš dítko už definitivně předat 
novým rodičům? Přeci jenom jsi ho 
vypiplávala od novorozeněte a nějaké 
pouto tam muselo chtě nechtě vznik-
nout. A jsi pak dále v kontaktu s rodi-
nami těchto dětí? 
Vážně mám říct, jak to cítím? Po tom, 
co jsem asi tisíckrát odpovídala zná-
mým i cizím lidem na otázku: No jak 
tohle můžeš dělat? Jsem fakt šťastná! 
Fakt hodně šťastná, protože to je výhra, 
proto to dělám (úsměv). Všechny „moje 
dětičky“ zatím jsou tak trochu součástí 
naší rodiny stále. Vídáme se, je to super. 
Někdy se nám tu střídají jak na běžícím 
pásu (úsměv).
Kdyby se ti zájemci o dítě nezdáli 
vhodní k tomu, aby se dítě dostalo do 
jejich péče, můžeš tuto skutečnost 
nějakým způsobem ovlivnit? Nebo je 
to vše v moci příslušných úřadů a ty 
do toho nemůžeš žádným způsobem 
zasáhnout?
Můžu říci jen podstatné věci, které se tý-
kají možného špatného přístupu k dítěti. 
U biologických rodičů to můžou být po-
žité drogy, alkohol nebo nějaký psychic-
ký problém. U nových rodičů to může být 
třeba nezájem o dítě při seznamování. 
Tohle mohu hlásit, naštěstí máme zatím 
štěstí (úsměv).
Česko dlouhodobě patří k zemím s nej-
vyšším počtem dětí v ústavech. Jenom 
v těch kojeneckých, kterých je v součas-

nosti v republice celkem 27, žilo loni 
téměř tisíc dětí. Proč si myslíš, že tomu 
tak je? 
Nevím, nechci být sprostá. Pokud exis-
tuje někde nějaké zařízení, které nadále 
funguje jako ústavní zařízení pro děti jen 
z toho důvodu, že zaměstnanci se musí 
o někoho starat, jinak budou bez výplaty, 
tak je asi někde něco špatně. Kojenecké 
ústavy jako takové by zachovány být ne-
měly. Žádná z těchto pracovnic nedokáže 
dát třeba sedmi osmi dětem tolik péče 
jako jeho biologičtí rodiče nebo náhrad-
ní rodiče. I kdyby se snažila sebevíc, je 
to nereálné. Já osobně si vážím práce 
zaměstnanců ústavů, ale na druhou 
stranu nemohou nahradit domácí péči. 
Zařadit dítě do ústavu je Sophiina volba 
sociální pracovnice, která dítě do ústavu 
pošle, v podstatě osud dětí je v jejích 
rukou. V tomto směru musí zafungovat 
stát a přeměnit ústavy například na 
zařízení pro děti a matky. To je ten první 
krok, pomáhat maminkám, které musí 
třeba odložit dítě, protože neví, jak o něj 
pečovat, nemá kde bydlet, je mladá 
a nemá rodinu, která by ji pomohla. 
Nebo dětská centra, která by sloužila pro 
postižené děti, které potřebují zdravotní 
péči 24 hodin denně. Tady by se mělo 
začít. Celá náhradní péče o děti má být 
až to poslední řešení. 

 
L e n k a  S k r b k o v á

ROZHOVOR 

Nejčastější otázky na téma pěstounské péče
Co je to pěstounství, komu je pěstounská péče určena?
Pěstounství je forma náhradní rodinné péče pro děti, které nemohou 
z určitého důvodu vyrůstat ve své vlastní rodině. Biologičtí rodiče ne-
pozbyli svých rodičovských práv, avšak o své děti se neumějí, nemo-
hou či nechtějí postarat. Tato situace může trvat měsíce, roky anebo 
i celý život. Takové děti vyrůstají v kojeneckých a dětských domovech 
či jiných ústavních zařízeních. Nebudeme si nic nalhávat. Každý 
z nich zde musí „soupeřit“ o pozornost tety, sestřičky… Individuální 
potřeby dítěte nemohou být ani při nejlepší vůli naplněny. 
Naštěstí vysvitla naděje v podobě náhradních rodičů, pěstounů, díky 
kterým mohou tyto děti pocítit teplo 
domova, poznat kouzlo objetí a žít plno-
hodnotným životem. 
Kdo se může stát pěstounem?
Pěstouny se mohou stát lidé, kteří se 
zvládnou postarat a citově přijmout 
nevlastní dítě s ohledem na všechny jeho možné potřeby. Může se 
jednat o manžele, ale také partnerský pár či jednotlivce. Většina 
z nich má své vlastní děti, o které se starají anebo už jim tzv. vylétly 
z hnízda. Cítí se však dostatečně silní na to využít své rodičovské 
dovednosti a zkušenosti, otevřít svou náruč a láskyplně vést další 
dítě po jeho k cestě k dospělosti. Jejich hlavní motivací by měla být 
na prvním místě pomoc dítěti. Je třeba brát na vědomí a respektovat 

vztah dítěte k jeho původní rodině.
Co obnáší stát se pěstounem?
Rozhodnutí stát se pěstounem chce svůj čas. Je třeba získávat infor-
mace, důkladně dobře zvážit všechna možná pro a proti, hovořit na 
toto téma ve své rodině a nejbližším okolí. Po podání žádosti zájemce 
o pěstounskou péči projde postupně vstupním prověřením a speciál-
ním školením, aby byl dobře připraven na práci s dětmi, které mohou 
mít speciální potřeby. Tato fáze trvá okolo jednoho roku.  
Dostává se pěstounovi nějaké podpory?
Pěstounská rodina je po celou dobu výkonu náhradní rodinné péče 

v kontaktu s odbornými pracovníky. V každém 
kraji působí tzv. doprovázející organizace, které 
mají své klíčové pracovníky. Ti rodinu pravidelně 
navštěvují, podporují a pomáhají řešit možné 
potíže, se kterými se pěstoun či dítě může potýkat.  
Pěstounská péče je finančně podporována státem 

odměnou pro pěstouny a příspěvkem pro svěřené dítě.

Tento článek podává základní informace týkající se pěstounské péče. 
Pokud vás téma pěstounství oslovilo a chtěli byste získat více informací, 
rádi vám je zodpovíme v MDC Maják Tanvald, které se doprovázení 
pěstounských rodin věnuje. Nezávaznou schůzku lze domluvit na tel. 
čísle: 774 825 085 u Mgr. Libuše Rydvalové.
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STŘÍPKY ZE ŽIVOTA ŠKOLY

Listopad 2018

Burza škol Turnov
Ve čtvrtek 8. listopadu navštívili žáci 9. třídy Burzu škol 
v Turnově. Prezentace byly zaměřeny např. na studijní 
obory: Obchodní akademie, Hotelnictví, Cestovní ruch, 
Strojírenství a dále na učební obory: Jemný mechanik-optik, 
Strojní mechanik, Nástrojař, Kuchař-číšník, Pivovarník- 
sladovník. Žáci si rovněž s pracovníky Úřadu práce Semily 
vyhotovili na počítači dotazník, pro který studijní obor mají 
největší předpoklady a obdrželi seznam možných profesí. 
Měli možnost získat informace o podmínkách přijetí, ubyto-
vání na internátech a možnostech zaměstnání po vystudo-
vání.

Den otevřených dveří
V sobotu 17. listopadu přivítala naše základní škola návštěv-
níky z řad rodičů, prarodičů i veřejnosti při příležitosti Dne 
otevřených dveří. Slavnostní den byl tematicky zaměřen na 
oslavy 100. výročí založení republiky. V malé tělocvičně si 
návštěvníci mohli prohlédnout výstavu žákovských prací, 
která zahrnovala portréty prezidentů, informace o preziden-
tech a jejich působení v naší historii, časovou osu důležitých 
událostí, umělecky ztvárněné státní znaky či zajímavosti 
o vynálezech a důležitých objevech. Hlavní program proběhl 
ve velké tělocvičně. Žáci 5., 6. a 9. třídy provedli návštěvníky 
důležitými událostmi našich dějin od roku 1918 po součas-
nost. Zavítali jsme do období založení republiky, zavzpo-
mínali na válečné období, připomněli si období budování 
socialismu i změny po listopadu 1989. Informačně náročný 
program tematicky doplňovaly písně v podání pěveckého 
sboru složeného z žáků 1. i 2. stupně. Za hudební doprovod 
patří poděkování panu Ferfeckému. Druhá část hlavního 
programu byla pojata zábavnější odlehčenou formou, ve kte-
ré žáci 7. a 8. třídy prezentovali události v kultuře, literatuře, 
hudbě, vědě či sportu. Návštěvníci mohli rovněž nahlédnout 
do tříd či ochutnat koláčky ve školní jídelně.

Prezentace škol
V pondělí 19. listopadu navštívil naši školu zástupce Střední 
školy gastronomie a služeb z Nové Paky, aby žákům 9. třídy 
stručně představil studijní obory na této škole. Škola nabízí 
jeden obor vzdělání s maturitní zkouškou a pět učebních obo-
rů a může se pochlubit řadou úspěchů na domácích i meziná-
rodních soutěžích. Nedílnou součástí přípravy na budoucí po-
volání jsou i odborné a specializační kurzy a možnost účastnit 
se mezinárodních projektů. V úterý 20. listopadu byla pro 
žáky 8. a 9. třídy připravena prezentace Vyšší odborné školy 
mezinárodního obchodu a Obchodní akademie v Jablonci 
nad Nisou. Studium poskytuje střední vzdělání s maturitní 
zkouškou a je zaměřené na obchodně-podnikatelské a ad-
ministrativní činnosti, zahraniční obchod a cestovní ruch. 

A l e n a  Z a p l e t a l í k o v á

Přednáška KRNAPu a Green Life
Ke konci listopadu se na naší škole uskutečnily dvě envi-
ronmentální akce, které si kladou za cíl šířit osvětu mezi 
mladou generací a nabádat ji k ochraně našeho životního 
prostředí. Na přírodu, která se rozprostírá všude okolo 
našich domovů, Krkonoše, se zaměřil pan Bílek z KRNAPu,  

který dětem v úterý 20. listopadu vyprávěl o nočních zvířa-
tech, která se nacházejí v našich končinách. Ve čtvrtek pak 
pan Jeglík přijel se svým projektem Green Life a Blue Life, 
aby se zaměřil na důležitost ochrany pralesů a moří z glo-
bálního hlediska. Žáci se dozvěděli více o životě mořských 
želv a také se mohli podívat na nové záběry z naší fotopasti, 
na které se zachytily opět jedinečné okamžiky ze života 
divokých zvířat. Obě akce měly společný námět, a to pro-
budit v dětech zájem o svět a živou přírodu, kterou je třeba 
chránit. 

L u c i e  Tě š í n s k á

Pečení cukroví
V rámci příprav na adventní setkání občanů u MěÚ proběhlo 
ve školní kuchyni již tradiční pečení vánočního cukroví. Paní 
starostka přivezla ze své domácí „dílny“ těsta na všech-
na cukroví a svoje ruce k dílu zapojili i dobrovolníci z řad 
zaměstnanců školy, žáků, zaměstnanců MěÚ a občanů. Tato 
krásná, voňavá a sladká příprava na advent probíhá vždy 
v atmosféře klidu a pohody s cílem udělat radost těm, kteří 
se ke stromečku u městského úřadu přijdou zastavit ve svém 
pracovním shonu, poslechnout si koledy v podání žáků ZŠ 
a MŠ a jen tak popovídat se sousedy.

H e l e n a  S t ř í b r n á
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NOVINKY Z MĚSTSKÉ KNIHOVNY

Milí čtenáři a přátelé harrachovské knihovny, rok 2018 je u konce a já doufám, že jste během něj prožili aspoň pár příjemných 
chvil strávených s knížkou v ruce. Do nového roku vám přeji hodně zdraví, štěstí a rodinné pohody a samozřejmě i nějaký ten 
volný čas na pěkné počtení. Budu se těšit v knihovně na viděnou.
Michaela Holmerová

Patrik Hartl: Nejlepší víkend
Na Silvestra si Andrea, Jirka, Dáša, Bert, Markéta a Pavel dají zásadní novoroční před-
sevzetí. Žádný z nich ale nikomu neřekne, jaké je to jeho. Doufají, že se jim to během 
nového roku podaří, mohlo by, protože času na to budou mít dost. Kromě ranních 
a večerních hodin pracovních dnů mají k dispozici padesát dva víkendů, deset státních 
svátků a čtyři týdny dovolené. To je dohromady šest tisíc sedm set šedesát hodin volna, 
během kterých se dá změnit téměř cokoli. 

PRO DOSPĚLÉ
Detektivky
Kepler L.: Lazar
May P.: Zpětný ráz
Thriller
Mayne A.: Šelma
České romány
Hartl P.: Nejlepší víkend
Rudiš J.: Český ráj
Boček E.: Aristokratka a vlna zločinnosti 
na zámku Kostka

Rodinná sága
Jacobsová A.: Panský dům a jeho dědictví
Román pro ženy
Attar L.: Mlhy Serengeti
Historický román
Follett K.: Ohnivý sloup
Válečný román
Liviero G.: Zlomení andělé
Detektivní povídky
Child L.: Nejlepší britské krimipovídky
 

Autobiografické vzpomínky
Vodňanská J.: Voda, která hoří
Populárně-naučná psychologická publikace
Chapman G.: Pět jazyků lásky
PRO DĚTI
Fantasy pro mládež
Riordan R.: Magnus Chase a bohové 
Ásgardu – Thorovo kladivo
Příběhy pro děti
Griffiths A.: Ztřeštěný dům na stromě – 52 pater
Favilli E.: Příběhy na dobrou noc pro malé rebelky

NOVÉ KNIHY

PRO DOSPĚLÉ 
Lars Kepler: Lazar 
Komisař Joona Linna si myslel, že už má to nejhorší za sebou, přitom všechno teprve začíná…Policisté 
objeví v bytě na předměstí Osla tělo mrtvého muže. Z toho, co najdou v mrazáku, jsou v šoku. Zavraž-
děný byl vykradač hrobů, sběratel trofejí a kanibal. Jednou z trofejí je i lebka Summy Linnové, Joonovy 
manželky. O několik dní později požádá švédskou policii o pomoc německá komisařka. V kempu 
nedaleko Rostocku byl zavražděn sexuální násilník. Joona záhy pochopí, že zdánlivě náhodnou sou-
vislost mezi oběťmi nemůže ignorovat – stopy vedou k někomu, kdo má být již dávno mrtvý. 

Elena Favilli: Příběhy na dobrou noc pro malé rebelky
„Sněte, ještě než půjdete spát! Světový bestseller představuje životy inspirativních žen na-
příč dějinami.“ Sto krátkých příběhů vypráví životní osudy stovky mimořádných žen z mi-
nulosti i současnosti. Umělkyně, sportovkyně, vědkyně, političky a další velké osobnosti, 
které se nesmazatelně zapsaly do historie, inspirují malé i velké čtenáře snít velké sny. 
Seznámíte se s královnou Alžbětou I., módní návrhářkou Coco Chanel nebo s tenistkou 
Serenou Williams. Každý medailonek navíc doprovází celostránkové portréty od šedesáti 
výtvarnic z celého světa.

PRO DĚTI

PROJEKT ČESKÁ KNIHOVNA
Psychologický román
Táborská D.: Malinka
Životopisný román
Pilátová M.: S Baťou v džungli
Autobiografické vzpomínky
Bondy M.: Co odvál dým aneb Jak jsem 
přežil holokaust
Příběhy pro děti
Landsman D.: Lapuťák a kapitán Adorabl
Soukupová P.: Kdo zabil Snížka

Smolíková K.: Spolkla mě knihovna
Fischerová D.: Bylum nebylum
Baránková V.: Kouzelná cesta domů: Jak 
Honzík a Barunka přeletěli moře
Pohádky
Hurtíková V.: Kocourek Matýsek
Fiktivní deník
Černá O.: Ztracený deník profesora z Essexu
Naučný komiks
Haškovec V.: Malované dějiny Evropy
Velíšek M.: Můj stát – putování za českými 

patrony
Poezie pro děti
Fischerová D.: Ochechule s ukulele
Král R.: Co mají na práci myšky a myšáci

SOUTĚŽE PRO DĚTI
Na měsíc prosinec jsem pro děti připra-
vila vánoční křížovku. Říjnová soutěž 
na téma Poznáváme Českou republiku 
bohužel nemá žádného výherce, proto-
že všichni měli nějakou chybu.



DNE 6. 11. 2018 V 19:20 HODIN 

byl jednotce krajským operačním a informačním střediskem 
(dále pouze KOPISem) vyhlášen poplach: záchrana osob a 
zvířat, uzavřené prostory, výtah, Harrachov, Rýžoviště – hotel 
wellness – zamknuté dítě v penzionu, klíče zevnitř v zámku.
Jednotka vyjela na místo události v počtu 1+3.
Po příjezdu se na místě události nacházela hlídka OO PČR 
Harrachov. Dvouleté dítě se nacházelo v zamčeném hotelo-
vém pokoji. Jednotka průzkumem zjistila, že okna do pokoje 
jsou pevně uzavřena a jediný přístup je přes zamčené vchodo-
vé dveře, které vzápětí pomocí variabilního ručního vyprošťo-
vacího nástroje (VRVN) otevřela.
Na místo události přijela jednotka Hasičského záchranného 
sboru Tanvald. Po kontrole dítěte a dohodě s KOPISem se 
jednotka vrátila na základnu.

DNE 13. 11. 2018 V 17:10 HODIN 

byl jednotce KOPISem vyhlášen poplach: 
požár, hlášení EPS, Harrachov čp. 608, apartmány Čertovka.
Na místo vyjela jednotka s CASem 32 v počtu 1+3.

Před výjezdem jednotky byl velitelem jednotky kontaktován 
správce objektu. Ten sdělil, že je již na místě události a že se 
s největší pravděpodobností dle hlášení EPS jedná o planý 
poplach.
Po příjezdu jednotky na místo události byl společně s ním 
proveden průzkum, při kterém bylo zjištěno, že ve 2. pp ve 
společných garážích objektu v rámci opravy podlahy při 
broušení dilatačních spár unikal do prostoru prach a kouřové 
zplodiny, následně tím byla spuštěna požární čidla EPS.
Toto bylo nahlášeno na KOPIS, další povolané jednotky byly 
odvolány a poté se jednotka vrátila na základnu.
Jednotka nezasahovala. Jednalo se o planý poplach.

A u t o r  z p r á v  M i c h a l  B a r t o š

NAŠI HASIČI V AKCI
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Záchranáři se vzdělávají celoživotně
Nedílnou součástí života záchranářů je každý rok aktivní 
účast na řadě školení a kurzů. Trendy v medicíně se totiž 
neustále vyvíjejí a je třeba jim přizpůsobovat práci tak, aby 
byla péče o život pacienta zajištěna co nejlépe. Zatímco 
ještě před několika lety záchranáři „pouze“ zajistili základní 
životní funkce postiženého a jeho co nejrychlejší přepravu do 
nemocnice, dnes dbají nejen o záchranu života, ale svou péčí 
také o jeho další kvalitu.
Spolu s tím, jak se rozvíjejí možnosti zdravotní péče a také 
technického vybavení záchranářských vozidel, roste sa-
mozřejmě také náročnost péče. Záchranáři dnes například 
naprosto běžně aplikují řadu léků, které dříve neměli k dis-
pozici. To vše se ale musí neustále učit a své znalosti zdoko-
nalovat. Každý záchranář tak v průběhu kalendářního roku 
absolvuje v průměru tři školení. Některá jsou zaměřená na 
urgentní medicínu jako celek, jiná specializovaná například 
na děti, jako užší skupinu pacientů, a komunikaci s nimi. 
Důležitou součástí školení je i důraz na vlastní bezpečí. Prů-
zkumy totiž ukazují, že v řadě případů se záchranář mnohem 
více než na ně soustředí na problémy pacientů. Pokud je ale 
záchranář napaden, případně jinak ohrožen na životě, v ko-
nečném důsledku je větší riziko pro něj i pacienta.
Školení pro zaměstnance Zdravotnické záchranné služby 
Libereckého kraje mají různý charakter. Některá si orga-
nizuje sama záchranka přesně podle svých požadavků. To 
umožňuje cílený vývoj záchranářů přesně v těch oblastech, 
kterých je v Libereckém kraji nejvíce zapotřebí. Jiná jsou 
pořádána celorepublikově a sjíždějí se na ně záchranáři ze 
všech krajů. A kurzy se samozřejmě dělí i podle vlastního 
zaměření záchranáře – na jiné chodí řidiči, na jiná letečtí 
záchranáři a na jiné operátoři tísňové linky. „Školení jsou pro 
nás velmi důležitá. Když člověk dělá svou práci dobře – a to 

naši zaměstnanci dělají – po určité době by mohli mít sklony 
stagnovat, používat při záchraně pacientů zažité stereotypy. 
Ty by určitě fungovaly. Dnes nám jde ale o to, aby pacient 
i po ošetření v nemocnici mohl vést život v maximální možné 
míře podobný tomu, jako před svým zraněním nebo onemoc-
něním.  Tomu se snažíme co nejvíce přizpůsobovat,“ vysvět-
luje ředitel ZZS LK Luděk Kramář. Příkladem může být třeba 
mozková příhoda – zatímco dříve pacienti s ním umírali nebo 
byli v dalším životě odkázáni na pomoc bližních, dnes při 
správně stanoveném postupu přežívají a nemusejí mít ani 
radikální následky.
Samostatnou kapitolou vzdělávání je pak nácvik krizových 
situací, například cvičení zásahu při hromadných neštěstích. 
Ta slouží i k secvičení spolupráce různých složek Integro-
vaného záchranného systému. „Chceme být zkrátka na vše 
připraveni co nejlépe,“ vysvětlil Kramář.

ZDRAVOTNICKÁ ZÁCHRANNÁ SLUŽBA LIBERECKÉHO KRAJE

Foto:wikimedia.org
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Z KRNAPU

Na Vánoce připravíme 150 stromků s certifikátem FSC

Internet přináší spoustu zábavy, informací, ale také nebezpečí. 
Především mladší ročníky využívají sociální sítě, které jsou určeny 
ke komunikování s přáteli v prostředí internetu, ve kterém si uživatel 
musí vytvořit profilový účet. Bohužel si tyto účty vytváří i různí pod-
vodníci, kteří následně děti žádají o přidání do přátel či ke sledování 
profilu. Většina dětí si do profilu vkládá fotografie, některé nevhodné, 
odvážné až intimní. Ty si poté onen podvodník – virtuální kamarád 
může stáhnout, uložit a následně zneužít. Podvodníci jsou v komuni-
kaci s dětmi velmi zběhlí a navážou s dětmi takový vztah, díky němuž 
děti navádí k vytváření a zasílání dalších fotografií. Toto jednání 
může vyústit až k vydírání, a to i takovému, že pokud nebude uhraze-
na určitá finanční částka, fotografie zveřejní na internetu nebo třeba 
ve škole. Někdy se ale bohužel může jednat o opravdového kamaráda, 
spolužáka, který získané fotografie použije tak, že je rozešle skupině 
dalších spolužáku či celé škole. Časté jsou i případy, kdy virtuální 
kamarád po čase požádá o schůzku, a děti toto pozvání přijmou. Ať 
již ze zvědavosti nebo se cítí sami bez kamarádů. Bohužel většina 
rodičů často ani neví o tom, že se chce jejich dítě setkat s virtuálním 
kamarádem. Samozřejmě nemusí se stát nic hrozného, ale bohužel 
jsou známy i případy, kdy věc poté musela řešit policie. Rodiče by 
měli dětem vysvětlit, že taková setkání mohou být i nebezpečná. 
Nejvíce ohroženou skupinou, jsou děti, především pak dívky ve věku 
od 12 do 15 let. 
Není dobré dětem zakazovat používání internetu, protože zakázané 
ovoce chutná nejlépe. Je však nutné stanovit si s dětmi pravidla 
chování a používání internetu. Seznámit je s nebezpečími a do 
určité míry také kontrolovat jejich chování. Buďte všímaví ke svým 
dětem, zajímejte se o to, co na internetu dělají, kolik času na něm 
tráví, na jaké chodí stránky a především jaké informaci zveřejňují. 
V případě, že jsou ve skupině, kde komunikují s cizími lidmi, ne-
měly by sdělovat žádné osobní informace, jako například kde bydlí, 
že jsou doma samy, jakou školu navštěvují nebo jim posílat svoje 
fotky. Poučte své děti, že nikdy nesmí přistoupit na setkání s cizí 
osobou, se kterou se seznámily na internetu. Nikdy neví, kdo je na 

druhé straně. I když pošle „svoji“ fotografii, neznamená to, že je to 
opravdu ten, za koho se vydává.  
Jak poznáte, že se vaše dítě chová podezřele:
•	 často vysedává u počítače a dlouze si s někým píše
•	 zakrývá si obrazovku nebo zavírá prohlížeč, kdykoliv přijdete
•	 vyhýbá se odpovědi, když se zeptáte, co na počítači dělá

Proto je dobré:
•	 umístit počítač do místnosti, kde máte dítě pod dohledem
•	 stanovit si pravidla užívání počítače
•	 kontrolovat, co dítě na internetu dělá a s kým si píše 
•	 zvážit používání programu, který zabrání dítěti vstup na 
nežádoucí stránky

Tomuto tématu se věnuje Evropský policejní úřad Europol, který 
spustil v roce 2017 kampaň s názvem #SayNo! („ŘEKNI NE!“), 
varující před znepokojivým rychlým nárůstem počtu případů 
sexuálního nátlaku a vydírání dětí v online prostředí a upozorňuje 
zejména na nebezpečnost online komunikace. K této kampani bylo 
natočeno krátké video, které je možné shlédnout na internetu po 
zadání hesla „Say no!“ případně „Řekni ne!“. 
Jsi oběť? Řekni si o pomoc. Nahlaš to!  
Výzva Europolu těm, kteří se stali nebo se můžou stát cílem 
páchání této trestné činnosti je následující: „Neplať a nestyď se to 
ohlásit na policii“. Pokud ti někdo bude vyhrožovat, že bude sdí-
let tvé fotky nebo video se sexuálním podtextem, když nepošleš 
peníze, postupuj následovně:
1. Už nic dalšího nesdílej, nic neplať. 
2. Vyhledej pomoc. Nejsi sám. 
3. Uchovej si důkazy. Nic nevymaž.
4. Přestaň komunikovat. Odstav dotyčnou osobu.
5. Oznam to na policii!                
 
por. Mgr. Lenka Dvořáková, KŘPL, koordinátor prevence kriminality

Nebezpečí na internetu POLICIE ČR RADÍ OBČANŮM

I letos na Vánoce nabídneme zájemcům smrčky z krkonošských lesů 
certifikovaných FSC. Prodej 150 kusů zahájíme 19. prosince v 9 hodin 
ráno před budovou Správy KRNAP ve Vrchlabí. 
Správa Krkonošského národního parku je držitelem certifikátu Forest 
Stewardship Council (FSC[1]), který deklaruje, že krkonošské lesy jsou 
obhospodařovány přírodě blízkým způsobem. Díky tomu mohou být 
i zdejší vánoční stromky, pocházející z prořezávek, označeny nejpres-
tižnějším lesnickým certifikátem FSC. Za výtěžek z prodeje pak do 
krkonošských lesů navrátíme dřeviny, které v nich chybí: jedle, javory 
nebo buky. Zároveň prodej stromků vnímáme jako preventivní opatření, 
aby nám lidé nechodili s pilkou do lesa.
Lesnické prořezávky jsou ve většině krkonošských lesů zatím ještě 
nutnou součástí péče o tuto část bohatství našeho nejstaršího národ-
ního parku. Jedním z principů šetrného hospodaření v lesích jsou i tzv. 
výchovné zásahy v lese. Lesníci tak lesu pomáhají získat dlouhodobě 
stabilní prostorovou, druhovou i věkovou strukturu a stát se tak stabil-
nějším a odolnějším vůči klimatickým podmínkám a škůdcům. Když 
hustý mladý les prořežeme, tak stromky, které v lese zůstanou, získají 
více místa, zesílí a celý les pak bude mnohem stabilnější. Lidé tak nemu-
sejí mít obavu, že by koupí vánočního stromku přispěli k poškozování 
lesa. Naopak svou koupí přispěli ke zlepšení stavu krkonošských lesů. 
Utržené peníze se totiž příští rok do lesů v Krkonoších vrátí v podobě 
nových stromků.
Hospodaření podle standardů FSC se odlišuje od běžného lesního 
hospodaření zejména tím, že nejsou povoleny rozsáhlé holoseče, použí-

vání chemických prostředků či pálení klestu v lese. Lesy jsou postupně 
převáděny na věkově rozrůzněné porosty s větším podílem listnatých 
stromů a jedle. Budou odolnější před větrnými, sněhovými a kůrov-
covými kalamitami. Významný podíl dřeva zůstane v lese k zetlení, ke 
zvýšení druhové rozmanitosti rostlin a živočichů, k obnově půdního 
prostředí, lepšímu zachycení vodních srážek (zmírnění povodní) 
a zdraví ekosystému. Část porostů je vyjmuta z lesnického hospodaření 
a slouží jako trvalé referenční plochy. Přednostně jsou v lese ponechány 
doupné stromy jako hnízdiště ptáků. Hospodaření podle standardu FSC 
klade na správce lesa zvýšené nároky, ale je k přírodě odpovědnější než 
běžné hospodaření.
Bližší informace o FSC najdete na adrese http://www.czechfsc.cz

[1]Organizaci a značku FSC vytvořily na začátku 90. let společně velké 
mezinárodní ekologické organizace (WWF, Greenpeace ad.), obchodní 
a dřevařské společnosti, sdružení domorodých obyvatel a obchodníků 
se dřevem z celého světa. Jejím cílem je podporovat environmentálně 
vhodné, sociálně přínosné a ekonomicky životaschopné hospodaření 
v lesích.
Další informace o aktuálním dění na území Krkonošského národního 
parku i v jeho okolí najdete na facebookovém profilu  
www.facebook.com/spravakrnap
Bližší informace:
Mgr. Radek Drahný, MBA, tiskový mluvčí,  
vedoucí oddělení styku s veřejností Správy KRNAP



Zpráva běžeckého oddílu SKHA
ZE SPORTU

O letních prázdninách probíhaly tréninky každé pondělí, středu 
a pátek podle přítomnosti dětí. Druhé letní soustředění se uskutečnilo 
v termínu 20.–26. 8. 2018 v Harrachově. Příprava probíhala dopo-
ledne 3 hodiny, odpoledne také 3 hodiny. Běžecké tratě na Čerťáku 
a okolí, Ručičky – Kládovka – Terex – Planýrka – Jizerky. Krosové 
běhy, kolečkové lyže, kolečkové brusle, kolo, plavání. Počasí nám 
přálo, a tak jsme pravidelně využívali místní plovárnu. Uspořádali jsme 
několik triatlonových oddílových závodů. Děkujeme areálu V Zákoutí 
B+B. KSL – Libereckého kraje sestavil termínovou listinu přespolních 
pohárových běhů Libereckého kraje 2018. Celkem 12 závodů, začínalo 
se ve Vysokém n. J. dne 8. 9. 2018. Poslední závod se konal v Huntířo-
vě dne 20. 10. 2018. Závodilo se každou sobotu a neděli. Tam se také 
uskutečnilo vyhlášení jednotlivců žáků a žákyň po ročnících a pořadí 
oddílů Libereckého kraje.
Dne 23. 9. 2018 se v Harrachově uskutečnil závod v přespolním běhu. 
Zúčastnilo se 394 startujících. Všem, kteří se na závodě podíleli, TJ 
Jiskra a SKI klub děkuje.

Umístili jsme se na 6. místě z 30 oddílů.
Jednotlivci se vyhlašovali do 6. místa:

Černý Marek (2010)            1.
Pilař Ondřej (2003) 2.
Čermák Filip (2009)    2.
Vaneček Michal (2010) 5.
Čermáková Sára (2005) 5.
Kmoníčková Veronika (2007)  6.
Kmoníčková Markéta (2010) 9.
Uman Jakub (2008) 7.
Vanečková Věra (2007) 9.
Soldátová Michala (2008) 12.
Jeníková Amálie (2009) 15.

V kategorii přípravka, která nebyla zařazena do Poháru na stupně 
vítězů, doběhli:
Lukešová Nikola 6x, Kmoníčková Kamila 4x, Pilařová Aneta 2x, 
Pilařová Alice 2x,Vaneček Štěpán 2x.
Harrachov také reprezentovala Bohatá Nella (2004).
V Poháru Libereckého kraje 1. oddíl, Český klub lyžařů Harra-
chov. Od 16. 12. 2018 do 21. 12. 2018 nás čeká zimní soustředění 
v Jizerkách na Pyramidě.

Eliška Krčková začí-
nala závodní kariéru 
ve Ski klubu Harra-
chov, dostala se až do 
reprezentace a na MSJ 
svou závodní činnost 
ukončila a vrátila se do 
Ski klubu jako dobro-
volný trenér.
TJ Jiskra Ski klub 
a Harrachov jí děkují 
za reprezentaci.

Benešová Nella (2003), sportovní gymnázium Jilemnice na MČR 
na kolečkových lyžích ve Vesci 2. místo ve sprintu, 4. na 5 km. Na 
MČR v letním biatlonu 3. a 4. místo. Vše volnou technikou.

Pilař Ondřej (2003), na MČR na kolečkových lyžích ve Vesci 
volnou technikou, sprint 14. místo, 7 km 17. místo.

Děkujeme všem partnerům za podporu běžeckých disciplín.
Běžci přejí všem pohodové Vánoce, bujarý Silvestr a v novém 
roce 2019 zdraví a dobrou mázu po celý rok.

Z a  ú s e k  b ě h u  Ve n c a  Č u ř í k
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SPRÁVA BUDOV A BYTOVÝCH JEDNOTEK

- zajištìní pravidelných revizí a následných oprav
- zajištìní havarijní služby
- zajiš�ování oprav a údržby
- zajištìní pravidelného úklidu, odklízení snìhu, sekání trávy
- zajiš�ování pronájmu
- pøedávání a pøejímání bytù dle pokynù vlastníka

Jiøí Žemba, Harrachov 523
tel.777668855, e-mail: jirka.zemba@me.com

Harrachovská škola běžeckého lyžování NORDIC ACADEMY hledá nové posily do týmu.  
Staň se instruktorem/kou běžeckého lyžování – na příležitostnou činnost.
Dlouhodobá spolupráce vítána, nabízíme nadstandardní podmínky, zaškolení,...
Pro více informaci nám piště a informace o Vás nám zasílejte na: info@nordicacademy.cz
Nebo volejte: 776/196 192
Vy učit nemůžete, ale víte o někom? Doporučte nám ho a odměna vás nemine!

INZERCE

Foto: E. Krčková
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PŘIŠLO DO REDAKCE

Poděkování ZŠ za oslavy 100. let od vzniku ČSR
Rád bych touto cestou poděkoval i vyjádřil obdiv učitelskému sboru naší základní školy za důstojnou oslavu sta let vzniku repub-
liky, která proběhla 17. listopadu v malé a velké tělocvičně. Ocenění za tuto akci samozřejmě stejnou měrou patří i účinkujícím 
žákům, kteří všem divákům zprostředkovali a přesvědčivě zahráli obrovské množství informací, které byly v řadě případů buď 
zcela nové, nebo alespoň mnohdy již zapomenuté. Hodiny příprav se určitě vyplatily a umožnily nám všem příjemným způsobem 
oslavit toto významné výročí navíc v den státního svátku boje za svobodu a demokracii.
Smutnou kaňkou byl ovšem přístup a chování mnoha dospělých diváků, zvláště s ohledem na viditelnou trému některých vystu-
pujících. Procházení se, hovor a čepice na hlavě během zpěvu státní hymny na začátku celé akce jakoby předznamenaly úroveň 
slušného chování, kterého bude část publika schopna. Následně pak telefonováním, hlasitými rozmluvami i neustálým přichá-
zením či odcházením bez ohledu na to, co se zrovna na pódiu děje, opakovaně projevovali minimální úctu ke snaze dětí, zřejmě 
v duchu hesla „Moje ratolest teď nevystupuje, tak mě to nezajímá“. Rozpačité pohledy žáků v době, kdy publiku pokládali otázky, 
na které nebylo z důvodu hluku prakticky možné odpovědět, či opakované výzvy ke ztišení nechávali zcela bez povšimnutí. Samo-
statnou kapitolou jsou potom „roztomilá“ vřískající či plačící batolata a jejich rodiče mylně předpokládající, že je zcela v pořádku, 
když kvůli nim není účinkující prakticky slyšet a především pak tímto hlukem při svém výstupu upozaďován.
Oslavy narozenin republiky se tedy naší základní škole povedly náramně. Mnozí diváci svoji šanci na projevení slušnosti, úcty 
i respektu k práci učitelů a žáků ovšem ostudně propásli.

M a r e k  M i c h á l k o

POZVÁNKA DO KOSTELA SV. VÁCLAVA
Betlémské světlo, které má motto pro letošní rok „Mír potřebuje rozmanitost společně pro tolerantní společnost“, bude k dis-
pozici dne 24. 12. 2018 v kostele sv. Václava v době od 10:00 – 16:00 hodin. 

Vánoční pořad bohoslužeb

Neděle adventní 23. 12. 2018
Rokytnice n. Jiz. sobota   17:00 
Jablonec n. Jiz.  neděle    8:30 
Poniklá  neděle   10:30 
Harrachov     neděle   16:00

Pondělí Štědrý den – „Půlnoční“ 24. 12. 2018
Jablonec n. Jiz.            17:00 
Poniklá             20:00 
Rokytnice n. Jiz.       22:00 
Harrachov            24:00

Úterý – Slavnost narození Ježíše Krista 25. 12. 2018 
Jablonec n. Jiz.               8:30
Poniklá             10:30 
Harrachov            16:00
Rokytnice n. Jiz.         18:00

Úterý – Slavnost Matky Boží Panny Marie 1. 1. 2019 
Rokytnice n. Jiz.             8:30
Jablonec n. Jiz.              10:30
Harrachov              16:00

Z POŠTY STAROSTKY



NARODIL SE KRISTUS PÁN (A MNOHO DALŠÍCH DĚTÍ)

Stranu připravila Líba Novotná
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FOLKLOR – ZVYKY A PRANOSTIKY 

PROSINEC

Podle legendy se v roce nula našeho 
letopočtu v palestinském Betlémě 
narodil Ježíš Kristus. Jeho rodiče Marie 
a Josef sem přišli z Nazaretu v Galileji 
kvůli sčítání lidu, které vyhlásil římský 
císař. V přeplněném městě však nenašli 
ubytování, a tak se stalo, že Marie, 
nejslavnější rodička všech dob, porodila 
syna ve chlévě. Protože neměla koléb-
ku, uložila novorozeně do jesliček. Jako 
první se o dítěti dozvěděli pastýři, kteří 
pásli stádo ovcí na loukách 
za hradbami Betléma. 
Zjevil se jim anděl, který jim 
pověděl o narození Spasitele 
a oni se hned vydali novoro-
zeně pozdravit. Přišla také 
skupina mudrců z východu 
se vzácnými dary – zlatem, 
myrhou a kadidlem. Přived-
la je sem zářivá betlémská 
hvězda, která světu zvěsto-
vala, že na svět přišel Boží 
syn. To všichni samozřejmě 
víme, a tak jako každý rok 
si to budeme 25. prosince 
připomínat. Co ale víme 
o tradicích, které provázely 
narození lidských synů a dcer 
v domovech našich předků?

V minulosti bývala žena 
vystavena při porodu četným 
nebezpečím, byla vysoká 
úmrtnost novorozeňat a to se 
odráželo v různých pověreč-
ných opatřeních. Jakmile se 
blížila její „těžká hodinka“, 
rozvazovali uzly na ženi-
ně šatě a otvírali všechny 
zámky a zásuvky v domě, 
aby se usnadnil porod. Lože 
rodičky, tzv. „kout“, bylo 
od ostatní místnosti odděleno koutní 
plachtou, která měla ji i dítě chránit 
před všemi nástrahami. Věřilo se, že 
kdyby si plachtu kolem lože nezavěsila, 
strhla by se veliká vichřice, která by ji 
mohla odnést i velmi daleko a vzít jí 
i dítě. Po porodu nosily ženy z příbuzen-
stva a ze sousedství do kouta nejčastěji 
slepičí polévku s nudlemi, jindy živé 

slepice či kuřata již připravené, později 
také kávu se smetanou, bábovku nebo 
drobnější pečivo. Jestliže žena musela 
v šestinedělí ven, protože její práce bylo 
v hospodářství třeba, dávala si slámu 
z lůžka do střevíců a věřila, že je tak 
spojena s chráněným místem (koutem), 
balila dítě do koutní plachty, nosila při 
sobě růženec apod. Věřilo se, že když 
šestinedělka obejde třikrát kolem ohně, 
požár se dále nešíří. Rozšířená byla 

pověra, že žena, která zemřela v šesti-
nedělí, chodí o půlnoci kojit své dítě. 
Proto měla každý večer připravenou 
vaničku s teplou vodou, aby mohla 
dítě vykoupat, a čisté prádélko, aby jej 
mohla převléknout.
Současné rituály při narození dítěte 
jsou jednoduché. Děti se rodí v porod-
nici pod lékařským dohledem a je jim 

tam, stejně tak jako jejich matkám, 
poskytována všestranná zdravotnická 
péče a není proto důvod obávat se o je-
jich život. Přesto se tatínkové s úlevou 
opíjejí brzy potom, co se dozvěděli, že 
je dítě na světě. Příbuzní a známí se 
pak přijdou na miminko podívat domů 
a přinesou mu zpravidla rozkošný 
obleček v lízátkových barvách nebo 
plyšovou hračku. 

Básník Ludvík Aškenazy se však do-
mnívá, že toho malého človíčka zajímá 
něco úplně jiného a že jeho křik je plný 
dotazů: „Narodil jsem se u dobrých 
lidí? Ve slušném století? Nevedou náho-
dou válku? Mám správnou barvu kůže?  
Smím dýchat? Tak děkuju.“

Mléčná dráha v prosinci jasná, bude v příštím roce úroda krásná.
Je-li prosinec deštivý, mírný a proměnlivý, není se kruté zimy třeba báti.
Když Kateřina po ledě už chodívá, Eva potom blátem oplývá.
Padá-li na Štědrý den večer v noci sníh, urodí se mnoho chmele

Jesus, Mary, and Joseph zdroj: pinterest.com
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ZPÁTKY DO HISTORIE

Konec jedné budovy – „Blechárny“
Nikomu z občanů či návštěvníků Harrachova procházejícímu nebo 
projíždějícímu přes autobusové nádraží jistě neunikl fakt, že postupně 
mizí jedna z dominant tohoto místa, budova obecně známá jako „Ble-
chárna“. Věřím, že v souvislosti s definitivním odstraněním stavby si 
čtenáři Harrachovského zpravodaje rádi přečtou 
něco z její více jak 130 let dlouhé historie.
Přesné datum vzniku se nepodařilo zjistit. 
Jisté je, že se jedná o jednu z nejstarších budov 
v Harrachově. V zápise z kroniky harrachovské-
ho kostela se dozvídáme, že v roce 1889 byla 
za hostincem „ U splavu Mumlavy“ zřízena 
firmou Schönbeck ze Smržovky brusírna na 
skleněné lustrové ověsky. V letáku vydaném ke 
stému výročí harrachovského střeleckého spolku 
v roce 1894 je první tištěná zmínka – reklama 
na Gasthaus zum Mummelfall, kde tehdejší 
majitel Alois Knappe doporučuje znamenitou 
kuchyni, restauraci a sál se zahrádkou. Na 
první pohlednici, vydané v roce 1899 firmou 
F. Pietschmann Landeshut a odeslané 23. září 1900, 
je vyobrazen „Pfohlův hostinec U Mumlavského 
vodopádu (Pfohl´s Gasthaus zum Mummelfall). 
V turistickém průvodci vydaném Harrachovským 
krkonošským spolkem (Riesengebirgsverein 
Harrachsdorf Neuwelt) roku 1903 se již objevuje 
fotografie zmíněného hostince. Vedle tradičně 
skvělé kuchyně, biliardu a piana nabízí majitel 
Wilhelm Schröter i deset čistých pokojů pro 
hosty. V témže průvodci je potvrzena existence 
brusírny lustrových ověsků, flakonů a potřeb na 
psaní firmy Schönbeck, která zde tehdy zaměstná-
vala až 30 brusičů. Může se zdát, že hostinec velmi 
často měnil majitele. V počátku tomu tak skutečně 
bylo. Ve vlastnictví rodiny Schröter však zůstal velice 
dlouho, až do konce druhé světové války. Wilhelm 
Schröter se objevuje jako majitel i na druhé pohled-
nici vydané opět F. Pietschmannem v roce 1908, 
stejně jako v reklamním letáku z roku 1920, který 
vydal Harrachovský krkonošský spolek. Majitel 
láká turisty na dobré pokoje, cenově výhodné 
stravování, nejkrásnější místo pro letní hosty, 
ihned u lesa. Pouhých 15 minut k vodopádu, 
vlastní autobus na nádraží Grünthal (Kořenov), 
též zimní provoz, vyhřívané pokoje. Na třetí 
pohlednici, vydané R. Slavíkem z Jablonce nad 
Jizerou v roce 1929, je vidět zastávka veřejné 
autobusové dopravy, která před budovou zůstala 
až do počátku 50. let, kdy bylo vybudováno 
autobusové nádraží. Na zmíněné pohlednici, v tu-
ristickém průvodci, vydaném v roce 1931 Harra-
chovským lázeňským spolkem, ale též ve velkém 
plánu obce, který vydalo v roce 1931 vydavatelství 
map Semík-Ambrož, je již jako majitel uváděn 
Oskar Schröter. Hotel „U vodopádu Mumlavy“, 
domov turistů a útulný pobyt pro lázeňské hosty 
a zimní sportovce. Tekoucí studená a teplá voda, 
koupelny, ústřední topení, chvalně známá česká 
kuchyně, konečná stanice autolinky Polubné-
-Harrachov, nájemní auto, garáže a sportovní 
potřeby. Takto se snažil pan Schröter přesvědčit turisty, že právě jeho 
hotel je ten nejlepší. V majetku Oskara Schrötera zůstal hotel až do 
roku 1945, kdy byl zkonfiskován.
Již v létě 1945 zahájila činnost rekreace ROH. Stejně jako mnoho 
dalších hotelů byl i hotel „U vodopádu Mumlavy“ převeden do 

odborového vlastnictví. Budova byla ve velice dobrém stavu, a tak 
hned v roce 1945 začínají najíždět první hosté. Hotel „Mumlavský vo-
dopád“ provozoval jako správce František Týl. Již v roce 1949 je hotel 
ze správy ROH vypuštěn a převeden do správy státních lesů. Ty zde 

zřizují jídelnu a ubytovnu pro brigádníky. 
Z let 1949 až 1953 se zachovala i kronika. 
Mnohačlenné brigády ze škol a podniků 
z celé republiky zde zaznamenaly své 
zážitky. Z velké většiny samé pochvalné. 
Brigádníci si pochvalují především zna-
menité jídlo, chválí vedoucího Hendrycha 
i kuchaře Matrase („Hendrychova kuchyň 
byla nám všem milá, každý jsme se spravil 
aspoň o 3 kila…“). Když byla počátkem 
50. let postavena nová budova lesního 
závodu, kde vznikla i velká jídelna, došlo 
i k přestavbě „Blechárny“. Vznikl zde byt 
pro správce a několik pokojíků pro další 
nájemce. Dlouho zde bydleli Puskarčí-
kovi, snad do roku 1979, pak pan Veselý 
a Zlámal. Poslední správcovou byla paní 
Náchodská, která zde s rodinou bydlela 
ještě počátkem 90. let. Pamětníci si jistě 
vzpomenou na další postavy a postavičky, 
které na „Blechárně“ bydleli. Mnoho let 
zde pobýval starý pan Neidl, zvaný Šorty, 
ale asi nejznámější zdejší postavou byl 
Jarda Drozd, kterému nikdo neřekl jinak 
než Jarda Čechoslovák. Nezapomenutelný 
je pro velkou bambuli na nose, ale i velkou 
zručnost. Hravě opravil snad vše. Ve svém 
pokoji, kde asi moc věcí neměl, (jak sám 
říkával: „Když z pokoje odejdu, jsem zá-
roveň odstěhovanej.“) bydlel až do konce 
života v roce 1978. 
Také budova bývalé brusírny ověsků, 
kterou po firmě Schönbeck převzal 
podnikatel Riedl, po válce připadla do 

správy státních lesů. Byly zde dílny, 
v největší části kovárna. V roce 

1965 byl objekt přestaven 
na byty. Od roku 1966 
zde dodnes bydlí rodina 
Folvarských a Suškova. Na 
čtvrté fotografii je objekt 

koncem 50. let minulého 
století. V blízkosti již parku-

jí autobusy a v zadní budově 
jsou patrná vrata dílen lesního 

závodu.
Objekt „Blechárny“ byl několikrát přesta-
vován a opravován. V roce 1952, 1956, 
okolo roku 1960 a poslední větší oprava 
proběhla v roce 1987, kdy bylo vyměněno 
topení, opravena střecha a vyměněny 
některá okna. Počátkem 90. let lesy ČR 
objekt prodali soukromému investorovi. 
Ten se jej nyní rozhodl odstranit… Na zá-
věrečných třech fotografiích již postupně 

mizející budova „Blechárny“.
Za poskytnuté informace bych rád poděkoval panu Kadlečkovi, paní 
Folvarské a Petrákové a za fotografii panu Somerovi.

S t a n i s l a v  S l a v í k

 Jarda Čechoslovák

Foto: S. Slavík



Aby našemu městu tento důležitý hlas nechy-
běl, rozvíjíme úsilí o jeho přítomnost. Oslovili 
jsme zvonařské firmy, přijali orientační cenové 
nabídky. Zvony budou znít hlasem Božím, hla-
sem svatého Václava a panny Marie. Na cestě 
jsou návrhy jmen zvonů spolu s nápisy a jejich 
poselstvím. Máte - li vstřícné srdce, dobrou vůli 
a materiální možnosti, přijměte prosím pozvá-
ní podílet se na tomto našem společnému sna-
žení. 

Pomoci nám můžete radou, názorem, ale i 
finančně - ať již v  denně otevřeném kostele, 
nebo prostřednictvím transparentního účtu: 

KB: 115 - 8332350257/0100 
pořízeného jen pro tento účel.

Vždyť díky Vaší pomoci může i Vaše jméno 
ještě dlouho na tomto místě žít v přítomnosti 
zvonů. Jejich melodie pak bude znít i Vaším  

hlasem - Vaším tónem.

S vděčností za Vaši přítomnost a pomoc                 
farář Ivo 

Kostel sv. Václava

pro
Harrachov

Zvony

Vzpomeňme například na největší zvon světa 
Dhammazedi z roku 1484 se svou neuvěřitel-
nou vahou 294 tun a pověstí svého vzniku. 
Nechme se oslovit nejznámějším zvonem 
Ameriky ve městě Filadelfie  -  The liberty Bell 
- zvon svobody z roku 1751 s nápisem z  Bible 
„Vyhlásíte v zemi svobodu všem jejím obyvate-
lům“, (Leviticus 25:10).
Nezapomeňme na italské město míru Rovere-
to s památníkem míru, jehož centrem je zvon 
vážící 22,639 tun, který denně ve 21:30 odbíjí 
za všechny padlé.
V našem nejbližším okolí si připomeňme nej-
novější zvonek na stromkovické kapličce s po-
selstvím „Můj hlas zve ke smíření“ z roku 2009.

S požehnáním Božím a širokou podporou lidí 
z blízka i z dáli se nám podařilo opravit a zkrášlit 
náš kostel svatého Václava, zejména novou fa-
sádou, ale i vnitřními úpravami. Jeho služba má 
nejen vnitřní sílu bohoslužeb, nese také posel-
ství času - Adventu, Vánoc, Postní doby, Veliko-
noc, poselství událostí - oslavy svatých, města 
i národa, poselství koncertů a mnoha dalších 
počinů vedoucí ke kultuře ducha. 

Město bez kostela - ducha, bez školy - 
vzdělání, bez radnice - služby zemi i lidu, 
a bez hospody - přátelského pobytí, nebý-
vá plnohodnotným městem, kde se dobře 
žije. Stejně tak kostel bez zvonu je téměř 
jako člověk bez hlasu. A proto vyvrchole-
ním našeho snažení o nový vzhled a na-
plnění poselství harrachovského kostela 
je pořízení čtyř zvonů - neboť vyzdvihují 
zemi k nebi a naklánějí nebe k člověku. Je-
jich hlas je varováním v nebezpečí, vyzvá-
ním k zastavení, voláním k věcem vyšším, 
pozváním ke společenství…..

Milí obyvatelé našeho města, 
přátelé i návštěvníci Harrachova,

jako jsou varhany královským ná-
strojem, jejichž prostřednictvím 
volá člověk vzhůru k nebi, tak 

jsou zvony a jejich hlas voláním znějícím z nebe 
- věčnosti - směrem k člověku a zemi.
Lidé dobré vůle a vnímavého ducha odedávna 
připisují zvonům a jejich službě tento rozměr. 
Volání z nebe k  člověku je jako pozvání na ces-
ty, které člověka přesahují. Snad proto, že život 
člověka se počítá na desítky let, zatímco život 
zvonů je měřen staletími. Vždyť zvony jsou nej-
vznešenějším nástrojem komunikace, ať již mezi 
nebem a zemí, nebo mezi lidmi, světadíly či vel-
kými myšlenkami, které utvářely lidské dějiny. 



INZERCE

  

                          ZIMNÍ NABÍDKA PALIV

        HNĚDÉ UHLÍHNĚDÉ UHLÍ::  -  ořech 1, ořech 2, kostka (Ledvice – Bílina)
             -  ořech 1, ořech 2 balené v pytli po 25 kg

UHELNÉ BRIKETY (Rekord) :UHELNÉ BRIKETY (Rekord) : - 2“ volně ložené
- 6“ volně ložené nebo pytlované po 40 kg
- 7“ balené po 10 kg (igelit)

DŘEVĚNÉ BRIKETY EKODŘEVĚNÉ BRIKETY EKO:: - RUF- kostky z měkkého smrkového dřeva
- RUF HARD – kostky z tvrdého dřeva
- válečky ENERGO z měkkého dřeva
- válečky ENERGO HARD z tvrdého dřeva

DŘEVĚNÉ PELETY:DŘEVĚNÉ PELETY:  - EN plus A1 (15kg - 6mm)

ŠTÍPANÉ DŘEVO:ŠTÍPANÉ DŘEVO:  - balené v pytli po 25 kg

ZÁTOPOVÉ TŘÍSKY:ZÁTOPOVÉ TŘÍSKY:  - balená v pytli 

POSYPOVÁ SŮL:POSYPOVÁ SŮL: balené v pytli po 25 kg

PROPAN BUTAN: PROPAN BUTAN: 2 kg, 10 kg, 33 kg

Paliva dopravíme dle objednaného množství sklápěcími vozy s pásem, 
hydraulickou rukou nebo dodávkou. 
Nabízené zboží zakoupíte na provozovnách: STAVEBNINY a UHELNÉ SKLADY 
v Rokytnici nad Jizerou.

Technické informace poskytne p. Štěpánek tel: 603 729 927.     
                                                                                      Provozovna:
                                                       Betonárka – Uhelné sklady

            Dolní Rokytnice 297
512 44 Rokytnice nad Jizerou

          Tel.: +420 481 523 321
     Mobil : +420 732 904 499 

                             E-mail: betonarka@stemro.cz



POZVÁNKA
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V této rubrice jsou zveřejňováni ti jubilanti, kteří v letošním roce oslaví kulaté nebo půlkulaté výročí svého narození, a to po-
čínaje šedesátkou a více. U osob nad osmdesát let pak zveřejňujeme každý rok. Ti z vás, kteří si nepřejete být ve společenské 
rubrice zmíněni, sdělte, prosím, svůj požadavek Lence Skrbkové na telefonní číslo 775 124 746. 

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

SOUTĚŽNÍ OTÁZKA PRO MĚSÍC PROSINEC

MĚSÍC PROSINEC 2018

Všem jubilantům přejeme do 
dalších let mnoho radosti, pohody 
a především pevné zdraví.

Osm osobností dostalo u příležitosti výročí Dne vzniku samostatné-
ho československého státu od hejtmana Libereckého kraje Martina 
Půty významné ocenění. To se uděluje mimořádným lidem, kteří se 
zasloužili o vynikající jméno Libereckého kraje doma i v zahraničí. 
Poctu hejtmana si v pondělí 29. října v Oblastní galerii Liberec 
převzal I harrachovský Ing. Ludvík Šablatura. Za zásluhy v jaké 
oblasti bylo uděleno ocenění právě panu Šablaturovi? 
 
1. za celoživotní přínos v oblasti hudby a výchovy mládeže
2. za celoživotní přínos v oblasti tělovýchovy a sportu
3. za celoživotní přínos v oblasti politiky a hospodářství  
 
Své odpovědi, včetně uvedení Vašeho jména, adresy, telefonního 
čísla, zasílejte do 20. prosince 2018 na adresu: Město Harrachov – 
Harrachovský zpravodaj, Harrachov 150, 512 46 Harrachov nebo 
mailem na zpravodaj@harrachov.cz. Z došlých správných odpovědí 
bude vylosován jeden soutěžící, který obdrží výhru v podobě 
balíčku čaje – Krakonošova čarobejlí. Správná odpověď na soutěžní 
otázku v listopadovém zpravodaji, která zněla: V článku Wolfa 
Slavíka se v rubrice Ze sportu můžete dočíst o úspěších harra-
chovských žáků a dorostenců v severské kombinaci a RKZ ve skoku 
na lyžích. Na MČR, které proběhlo na můstcích s umělou hmotou v 
Desné, se dokonce podařila jedné harrachovské dorostence vyhrát 
historicky první zlatá medaile v severské kombinaci v kategorii Do-
rostenky. Jak zní jméno této úspěšné závodnice? Koldovská Tereza. 
Pro měsíc listopad zaslal správnou odpověď a byl vylosován Martin 
Slavík z Harrachova. Gratulujeme!

POZVÁNKA Z KRNAPU

OPUSTILI NÁS V MĚSÍCI ŘÍJNU
Alena Marková ve věku 82 let

Zemánková Antonie 92
Konvalinková Anna 92
Novotný Josef 84
Schwarz Jindřich 80
Novák Mirko 80
Slavíková Helena 75
Novotný Jiří 70
Uher Miloš 70
Vít Pavel 70
Novotná Vlasta 70
Žanta Vladimír 65
Baše Miloš 65
Nováková Alena 60

Harrachovský zpravodaj vydává město Harrachov, čp. 150, Harrachov, 512 46. Příspěvky či inzerci zasílejte na adresu redaktorky  
Lenky Skrbkové (zpravodaj@harrachov.cz, tel.:  775 124 746) nebo zanechávejte v podatelně městského úřadu. Nevyžádané příspěvky 
se nevracejí. UZÁVĚRKA LEDNOVÉHO ČÍSLA  JE 20. 12.  Evidenční číslo MK ČR E 15902. Sazba D. Hloušek, tisk SURA s.r.o.

Rozměry plošné inzerce HZ
1/1 - celá strana - 190 x 270 mm (š x v) 1000 Kč 
1/2 - půl strany na výšku - 95 x 270 mm (š x v) 600 Kč 
1/2 - půl strany na šířku - 190 x 135 mm (š x v) 600 Kč 
1/4 - čtvrt strany na výšku - 95 x 135 mm (š x v) 400 Kč
1/4 - čtvrt strany na šířku - 190 x 65 mm (š x v) 400 Kč
1/8 - osmina strany na výšku - 95 x 65 mm (š x v) 200 Kč

Termín: středa 19. prosince 2018 od 9 hodin do vyprodání
Místo: před budovou KCEV Krtek Správy KRNAP ve Vrchlabí
Cena: 100–200 Kč (smrk) 

Nabízíme vánoční stromky z krkonošských lesů, které jsou obhospodařovány podle 
standardů FSC, to znamená ekologicky šetrným způsobem.
Stromky byly vyřezány v rámci výchovných zásahů, 
které přispívají ke stabilitě lesa.

KAP – Krkonošské Automatické Pozvánky. Zaregistrujte se na http://akce.krnap.cz/ 
a získávejte informace o akcích Správy KRNAP, jak chcete a kdy chcete.

VÁNOČNÍ STROMKY
s certifikátem FSC

Prodej



Tradiční pečení vánočního cukroví

Rozsvícení vánočního stromu
Foto: D. Skrbek

Foto: D. Skrbek





 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Zájezd na vánoční trhy 
 do Prahy 

 
Víte, že pražské vánoční trhy patří mezi deset 
nejhezčích na světě? Neváhejte a pojeďte se 

 s námi o tom přesvědčit a nasát krásu 
 a atmosféru adventního tržiště v centru Prahy. 

Kdy? V sobotu 15. prosince 2018 

Odjezd z Harrachova v 8:00 hodin z těchto 
autobusových zastávek: autobusové nádraží, centrum, 

sklárna, Motejlek. 
Předpokládaný příjezd zpět do Harrachova 

cca v 18:00 hodin. 
 

Cena: 100 Kč (dospělá osoba), 
60 Kč (senioři a děti do 15 let) – v ceně je pouze 

doprava tam a zpět. 
Rezervace na sekretariátu MěÚ v Harrachově,  

e-mailu zpravodaj@harrachov.cz nebo 
 na tel. č. 481 528 133 

 

 
 
 
 

Mikulášská besídka pro seniory 
 

Milí, dříve narození Harrachováci, 
přijměte pozvání na tradiční předvánoční posezení, které se 

bude konat 
 v úterý 11. prosince 2018 od 17 hodin v hotelu Sklář. 

Co pro vás bude připraveno za program? 

Od 17:00 – 18:00 hodin hudební a divadelní představení dětí 
pod vedením Magdalény Jarošové. 

Od 18:00 – 19:30 přednáška etnologa z KRNAPu 
 Libora Duška na téma Spiritismus v Krkonoších aneb jak se 

duchařilo na našich horách. Po přednášce bude možnost 
zakoupit si druhý díl knihy 

 Krkonošští rodáci vzpomínají. 

Občerstvení zajištěno. Všichni jste srdečně zváni…a možná 
přijde i Mikuláš. 

 


